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Интервю ▶ 8-9

Държавата трябва 
да се върне в 
здравеопазването

Никой не иска  
“Кремиковци” 

Свят ▶ 18Компании ▶ 11

ЕС ще ускори 
преговорите с Турция, 
ако страната промени 
конституцията си

Новини ▶ 7

Караджова: 
“Брикел” 
ще спре 
все някога

Стефан Константинов, министър на здравеопазването▶

Примирие с 
контрабандата

Едни прости сметки за 
цигари, горива и парите, 
от които държавата се 
отказва  ▶ 4-5

Секторен анализ  ▶ 22 

 “Пени Маркет” 
и “Лидл” отварят 
нови магазини
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Печеливш
Ху дзинтао

Губещ
Тодор Великов
 

Китайският президент Ху Дзинтао е най-влиятелната лич-
ност в света според годишната класация на списание “Форбс”. 
От списанието обясняват своето решение с факта, че Ху 
Дзинтао е върховен лидер за повече хора на планетата от 
всеки друг лидер. Той може да повлияе пряко върху живота на 1.3 
млрд. души, което е една пета от населението. Американски-
ят президент Барак Обама е втори в класацията.

Депутатът Тодор Великов беше изключен от "Ред, законност 
и справедливост". Решението беше взето единодушно от 
политическия съвет и депутатите в партията.  Причините 
са уронване престижа на партията, финансови зависимости, 
тиражиране на клевети и системно изнасяне на вътрешнопар-
тийна информация. Преди десет дни самият Великов се разгра-
ничи от РЗС заради скандалите, свързани с лидера й Яне Янев.

Мнения

По темата “никой не се 
яви и на втория търг за 
кремиковци”

Моето питане е защо 
се говори само за “Кре-
миковци”, а забравиха за 
“Булгартабак”, след като 
акциите му летят нагоре 
тия дни? Бях и на конферен-
цията по сливания и при-
добивания на в. “Капитал” 
онзи ден, принципно беше 
доста интересно, но никой 
от инвестиционните бан-
кери не спомена дали БТХ 
ще го продават най-накрая. 
Шефът на Агенцията за 
приватизация беше в про-
грамата, но не се появи.

Good123 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Моловете изяждат 
моловете. Тенден-
цията търговците 
да пренасочват 

бизнеса си към новите 
обекти отнема клиенти 
и обороти от стари-
те. Добрата новина за 
старите е, че това е само 
временно.

2 И нека пазарът в 
образованието 
заработи сега. 
Новата рейтин-

гова система на универ-
ситетите най-после дава 
обективна и детайлна 
картина на българското 
висше образование.

3 “Брикел” ще си 
купува квоти, за 
да работи. Христо 
Ковачки трябва да 

закупи 650 хил. тона кво-
ти въглероден диоксид, за 
да работи до април.

Каква чудесна и силно 
съмнителна новина

Чудесна новина. Автомаги-
страла “Хемус” вече не е съвсем 
пренебрегната в сравнение с пъ-
тищата в Южна България, както 
досега. Финансовият министър 
намери 16 млн. лв., за да построи 
ключова отсечка от магистралата 
край Шумен. Става въпрос за 10 
км от шуменския квартал “Ма-
как” до село Белокопитово. Точно 
в тази отсечка, където магистра-
лата от Варна свършва, се събира 
трафикът от морето, от Русе и 
Силистра, както и от самия град 
Шумен. Пътят е тесен и разширя-
ването му ще облекчи значително 
движението. 

Обаче. Зад тази чудесна новина 
има няколко чудесни въпроси, 
които я превръщат в силно съм-
нителна новина.

Първото е цената. Например 
последната оферта за Лот 4 на 
магистрала “Тракия” е 2.24 млн. 
EUR на линеен километър. При 

такава цена 10-километровата 
отсечка би трябвало да струва 
22.4 млн. EUR, или близо 50 
млн. лв. Доста сериозна разлика 
с отпуснатите 16 милиона, нали. 
Ако финансовият министър не се 
е объркал в изказването си, това 
означава, че един километър от 
“Хемус” ще се прави за 1.6 млн. 
лв., което пък е над три пъти 
по-евтино от един километър от 
“Тракия”. Надали обяснението за 
това е в географското им поло-
жение.

Втори въпрос - кога и как е бил 
избран изпълнителят? И кой 
е той все пак? Ако проследим 
предисторията на новината, се 
получава следното - в рамките на 
две седмици Дянков е научил за 
проблемната отсечка, намерил е 
парите, които ще бъдат заложени 
в бюджета за 2011 (има ли изобщо 
смисъл да напомням за пробле-
мите с разходите в следващия 
бюджет?), обявил е обществена 

поръчка, фирмите са успели да 
подадат оферти, финансовото ми-
нистерство ги е отворило, прегле-
дало, преценило е коя е най-изгод-
ната и е обявило изпълнител. А в 
Закона за обществените поръчки 
все пак има заложени срокове и 
няма нужда да го отваряте за про-
верка, за да видите, че няма как 
всичко това да се случи в рамките 
на няколко дни.

А защо в рамките на няколко 
дни? Защото на 26 октомври 
финансовият министър Симеон 
Дянков сам разказа в телевизи-
онно интервю какво е началото 
на историята: “Вчера (25 октом-
ври - б.а.) около 22 ч., може би в 
полувремето на мача “Литекс”-
”Левски”, премиерът ми се обади 
и ме попита дали може да се 
намерят няколко милиона за ма-
лък път между Шумен и Варна, 
за да се подобри движението към 
Шумен. Казах му, че ще говоря с 
Росен и днес ще работим заедно 

за това.” От 26 октомври до 6 
ноември, когато беше съобщено 
за отпуснатите пари, са точно 12 
дни заедно с уикендите.
 
Търсенето на отговорите 
всъщност трябва да започне 
именно от генезиса на историята. 
Как така на премиера, докато 
вероятно си гледа мач, изведнъж 
му хрумва, че изграждането на 
отсечката край Шумен е върховен 
приоритет и силно наложително 
действие? Или правилният въ-
прос е: кой се е обадил на преми-
ера някъде преди или по време на 
мача “Литекс”-”Левски”, за да му 
пусне идеята, че отсечката край 
Шумен е върховен приоритет? 
Това сигурно никога няма да ста-
не известно, но пък финансовият 
министър би могъл да отговори 
за останалите странни случки, 
като прекалено ниската цена и 
скоростния избор на изпълнител. 
Както и името на изпълнителя, 
разбира се.  

Финансо-
вият ми-
нистър би 

могъл да отговори 
за странните случ-
ки, като прекале-
но ниската цена и 
скоростния избор 
на изпълнител за 
“Хемус” 

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.37309     

-1.62%
Българска народна банка

EUR/USD:1.42440  

     +1.64%
Българска народна банка

Sofix: 342.30

    -0.49%
Българска фондова борса

BG40: 110.81 

-0.72%
Българска фондова борса
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Компании ▶ 11

„Приста Ойл” ще 
финансира експанзията  
си зад граница с  
50 млн. EUR заем от ЕБВР

Компании ▶ 11 

Приходите  
на Globul 
паднаха с 16.4%

Съдът 
оправда 
братя 
Галеви

Weekend ▶ 20-21Новини ▶ 7

Нощни  
танци  
край  
рояла

Новини ▶ 7

Глобата за 
CEZ, EVN  
и E.ON  
е 3 млн. лв.

И нека пазарът 
в образованИето 
заработИ
сега

Новата рейтингова система 
на университетите най-после 
дава обективна и детайлна 
картина на българското 
висше образование  ▶ 4-5 Снимка марина ангелова

▶ Пламен
Бобоков,
председател на 
УС на „Приста 
ойл холдинг”
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Съседите в помощ

цитат

Никой не очакваше толкова 
сериозни последици от иконо-
мическата криза. Заради това 

веднъж се намали вноската през 
2010 г., сега я увеличаваме с 1.8%

Число на деня

20.2
млн. лв. ще трябва да върне България в бюджета на ЕС 

заради лошото развитие на ортофотокартата на стра-
ната и нередности при контрола на помощи, отпуснати 
за 2006 г.

▶

 Христина Митрева, управител на НОИ

Фирми злоупотребяват с лични 
данни на граждани

Странни работи

Нова схема за измами 
е популярна сред биз-
неса. При нея фирми 
наемат служители без 
тяхното знание, за да 
покрият изисквания 
за персонала

Главната инспекция по труда 
е отчела през последните 
месеци тенденция за уве-
личаване на случаите на 
злоупотреба с лични данни 
на гражданите, използвани 
от некоректни работодатели 
за създаването на фиктивни 
трудови договори, съобщи 
социалният министър Тотю 
Младенов.

изненада
Информацията за такива слу-
чаи идва от самите граждани. 
Те установили проблеми-
те при    кандидатстване за 
обезщетение за безработица. 
Оказало се, че не могат да по-
лучат такова, защото инфор-
мационната система на НАП 
показвала, че те вече имат 
трудови договори с работода-
тели. Самите граждани обаче 
не подозирали за това.

Министърът допълни, че 
тече проверка, която още не 
е приключила, но изводите 
към момента са, че измамите 
се правят от работодатели, 
за да си набавят квалифици-
ран персонал или пък за да 
докажат съществуването на 

определен брой работници. 
Целта е да покрият изисква-
нията за участие в проекти 
или за да се възползват от 
определени преференции. 
Преди дни шефката на Глав-
ната инспекция по труда инж. 
Румяна Михайлова разказа за 
проблема. Тя даде за пример 
предприемач от Кюстендил, 
който назначил по този начин 
строителен техник, без ко-
гото не би могъл да започне 
работа по нов обект. Работо-
дателят е разполагал с лични 
данни на подходящия човек и 
го направил свой служител 
без негово знание.

Чиновници тарикати
Подозренията за това откъде 

фирмите намират личните 
данни падат върху чиновни-
ци от различни ведомства, 
които заради естеството на 
работата си събират инфор-
мация от своите клиенти, 
после я продават изгодно. 

Експертите обмисляли и 
как да противодействат на 
новата схема за измами. Един 
от спряганите варианти е 
работодателите да предста-
вят фотокопия на трудовите 
договори, за да се види дали 
имат личен подпис. 

Сега при регистриране 
пред НАП никой не е длъжен 
да ги представя. Този вариант 
обаче не е съвсем решение, 
защото подписите може да 
се фалшифицират.  

В броя четете още

Бързите 
кредити 
стават още 
по-бързи 

Пазари ▶ 12-13

Особености на 
европейската 
професионална 
мобилност

Пари и работа  
▶ 20-21

Български полицаи за пореден път протестираха за повече пари и по-добра 
политика в МВр. Този път към тях се присъединиха и румънски синдикати. 
обяснението е, че полицаите и в двете държави имат сходни проблеми и 
искания

▶

СНИмка ЕмИлИя кОСтадИНОва
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През следващата година бъл-
гарските граждани ще изпу-
шат малко по-малко цигари 
от тази година и почти два 
пъти по-малко в сравнение 
с преди две години. През 
следващата година българ-
ската икономика и всички 
собственици на автомобили 
ще изгорят по-малко гориво 
в сравнение с тази година. 
Това показват прогнозите 
за приходи от акцизи върху 
цигарите и горивата в про-
ектобюджета за 2011 г. По-
ниско потребление, криза... 
Тези отговори можеше да са 
верни преди година, но след-
ващата година страната очак-
ва макар и слаб, но все пак 
ръст на брутния вътрешен 
продукт и на потреблението. 
И при очаквано не по-слабо 
потребление от тази година 
очевидно проектобюджетът 
допуска да има сериозни, 
много сериозни количества 
цигари и горива, които няма 
да бъдат обложени с акциз. 
Това се нарича контрабанда, 
а записването на подобни 
числа в проекта за бюджет 
се нарича примирие. 

Началото изглежда 
прилично
Проектът за бюджет за 2011 
г. предвижда повече приходи 
от акцизи върху цигарите 
и горивата. На пръв поглед 
всичко изглежда нормал-
но - очакван малък ръст на 
икономиката, който да до-
веде също до малък ръст в 
потреблението на акцизни 
стоки. Зад числата обаче се 
разкрива една по-различна 
картина.

Цигарите намаля-
ват, пушачите - не
Акцизът върху цигарите е 
съставен от два компонента 
- първият е твърд, а вторият 
зависи от крайната цена на 
продукта. Затова Агенция 
„Митници” използва в сво-
ите отчети показателя „сред-
на ставка за 1000 къса”. От 
малко над 100 лв. през 2009 
г. средната ставка нарасна до 
около 140 лв. през тази го-
дина. Тя е по-ниска от зало-
жената в закона минимална 
ставка от 148 лв., защото в 
първите месеци на годината 
търговците продаваха все 
още цигари със стари банде-
роли на по-ниски цени. 

За следващата 2011 г. прог-
нозата е средната ставка да 
надмине 150 лв. Като раз-
делим приходите на това 
число, излиза, че държава-
та ще обложи по-малко на 
брой цигари. А сравнението 
с по-миналата година е още 
по-стряскащо - броят на ци-
гарите ще намалее почти 
наполовина. Засега обаче 
няма публикувано изслед-
ване, което да показва, че 
пушачите в България рязко 
намаляват. 

Обяснението на зам.-пред-
седателя на бюджетната ко-

мисия в парламента Дими-
тър Главчев от ГЕРБ е, че 
хората масово са започнали 
да пушат насипен тютюн. 
Според бившия финансов 
министър Пламен Орешар-
ски обаче става дума за раз-
ширяване на сивия сектор и 
за контрабанда. 

Едни литри ги няма
При горивата също има инте-
ресни детайли. През следва-
щата година акцизите средно 
ще бъдат увеличени с 3.5%. 
Очакваните приходи от го-
ривата обаче са само с 3.2% 
повече. Т.е. при непроменено 
потребление на горива при-
ходите трябва да нараснат с 
малко повече. Прогнозата на 
правителството обаче е ико-
номиката да нарасне с 3.6%. 
Една растяща икономика би 
трябвало да потребява пове-
че горива. 

До началото на тази година 
земеделските производители 
имаха привилегията да за-
реждат селскостопанските 
машини с безакцизно гори-
во. През тази година Аген-
ция „Митници” е върнала на 
земеделските производители 
около 250 млн. лв. за плате-
ния от тях акциз през мина-
лата 2009 г. Съвсем логично 
следващата година държава-
та няма да връща тези пари 
и автоматично приходите 
трябва да скочат с 250 млн. 
лв. Но не скачат. 

Всичко това става на фона 
на шумното свързване на из-
мервателните уреди в скла-
довете с митниците. Според 
председателя на Българската 
газова и петролна асоциация 
Андрей Делчев прогнозите 
са умишлено занижени като 
презастраховка. 

Представители на Бъл-
гарска легия „Антимафия” 
намират причината за тези 
разминавания в управлен-
ската немощ на митниците. 
Неправителствената орга-
низация от години събира 
и публикува документи за 
конфликти на интереси и 
корупция в митниците. 

Неоптимистичен 
финал
Проектобюджетът показва 
примирието на държавата 
със следната картина - край 
пътищата ще продължат да 
ви предлагат цигари без бан-
дерол; контрабандните кана-
ли няма да пресъхнат; близки 
или неблизки до властта хора 
стават все по-богати. Т.е. ще 
крадат от всички нас, данъ-
коплатците.                          

Едни прости сметки 
за цигари, горива 
и парите, от които 
държавата се отказва

иван Бедров
ivan.bedrov@pari.bg
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Корупцията видно е 
по-голяма. Сивият 

сектор е значително 
разширен

Потреблението на 
рязан тютюн се 

увеличава и заради това са 
заложени по-малко късове 
обмитени цигари

▶ Пламен орешарски,
бивш финансов министър, 
БСП

▶ Димитър Главчев,
зам.-председател на 
бюджетната комисия, 
ГеРБ
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Това се 
дължи не на 

покровителстване 
на контрабандата, 
а на управленска 
немощ

Петър Якимов
говорител на Българска легия 
„антимафия”

Струва ми се, че са за-
ложени много скромни 
цифри и много скромно 
покачване в повишение-
то на акцизите от горива. 
На първо място, дори и 
само повишението на 
акциза би трябвало да 
надхвърли тази сума. На 
второ място, правител-
ството прогнозира из-
лизане от кризата. Това 
означава, че би трябвало 
да има много по-голямо 
потребление на горива, 
респективно много по-
голям акциз. На трето 
място, оспорваната от 
нас Наредба 3 към Зако-
на за акциза и данъчните 

Прогнозата нарочно е много 
скромна, за да бъде изпълнена

Дори и само 
от повишени-

ето на акциза тази 
сума трябва да бъде 
по-голяма

Андрей Делчев
председател на Българската 
газова и петролна асоциация

складове, която още 
повече би трябвало да 
затегне контрола и да 
свие сивия сектор. Това, 
ако следваме логиката 
на Агенция „Митници”, 
трябва да увеличи още 
повече събрания акциз. 

Тоест при тези три фак-
тора, комбинирано дейст-
ващи, ми се струва, че 
всеки от тях би трябвало 
да доведе до събирането 
на по-висок акциз. Според 
мен прогнозата е скромна 
с цел да бъде изпълнена, 
особено след разочарова-
нието от началото на тази 
година.  

Явният провал на 
Агенция „Митници”, 
довел до загуба от 1 
млрд. лв. в събирае-
мостта от акцизи за 
2010 г. в бюджета на 
Република България, 
според Българска легия 
„Антимафия” се дължи 
не на умишлени дейст-
вия на правителството 
за покровителстване на 
контрабандни канали, а 
на управленска немощ 
на „професионалния” 
екип на агенцията.

Според нас трябва да 
бъде поета управленска 
и политическа отго-
ворност веднага след 
приемане на бюджета 
за 2011. Параметрите, 
заложени в проектобю-
джета за 2011 от страна 
на Агенция „Митници” 
и Министерството на 
финансите са ясен знак 
и сигнал за това, че 

Митниците не се 
справят със задачата

сегашното ръководство 
на Агенция „Митници” 
не може да се справи 
със заложените задачи 
- да прекъсне контра-
бандните канали и да 
изпълнява фискалните 
си функции. 

Мнения

Коментар

Контрабандата на цигари  
у нас е под средното  
европейско ниво
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В България 
контрабанда-

та е 34%, макар че 
има още много как-
во да се направи

Симеон Дянков
министър на финансите

Октомври беше 
рекорден месец - 
успяхме да хванем 76 
млн. къса контрабандни 
цигари. Така че явно 
вече по-добре работи 
системата. Ще бъде 
интересно да се види 
дали в декемврийското 
изследване на „Филип 
Морис” ще има спад. 

В същото изследване 
между другото се 
казва, че процентът 
на контрабандните 
цигари в Германия е 
21, във Франция е 27. В 
България е 34%, макар че 
има още много какво да 
се направи. Но не е далеч 
от средноевропейското, 

което е 35 на сто. 
Всъщност ние сме с 
процент по-ниско от 
средно европейското 
равнище. Това е трудно 
да се изчисли, защото 
всъщност голяма част 
от тази контрабанда 
минава през България, от 
тези 18 тира, които сме 
хванали за октомври, два 
тира са били насочени 
по предварителни данни 
към България. 

Другите 16 тира са 
били насочени през 
България към други 
дестинации. Така че е 
трудно да се изчисли 
колко точно губи 
хазната.  

Снимка БоБи Тошев
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Автомобилите втора упо-
треба да се продават с ми-
нимум 3 месеца гаранция. 
Това предвижда мемо-
рандум, който подписаха 
в неделя министърът на 
транспорта Александър 
Цветков, председателят на 
Комисията за защита на 
потребителите Дамян Ла-
заров и изпълнителният 
директор на Асоциацията 
на вносителите на авто-
мобили (АВА) Цветелина 
Цанева. 

“Целта ни е да се пови-
шат контролът и качеството 
на продаваните автомоби-
ли, както и да се гаран-
тира тяхната безопасност, 
техническа изправност 
и произход”, коментира 
Цанева. “Надявам се така 
да се подобри като цяло 
техническото състояние 
на автомобилите, които се 
движат по пътищата, а това 
е пряко свързано с броя 
на инцидентите”, отбеляза 
министърът на транспорта 
Александър Цветков. 

Оказа се обаче, че гаран-
цията не е задължителна. 
Който все пак предостави 
такава, но не я спази, ще 
бъде глобяван от асоциа-
цията.

Как да познаем, че 
автомобилът е с 
гаранция
Потребителите трябва да 
имат предвид, че гаран-
цията за автомобил “втора 
ръка” ще се предоставя 
само от фирмите членове 
на АВА, които в момента 
са около 80. Дори и за тях 

Автомобилите “втора ръка” 
вече ще са с гаранция
С 30% са се увеличили продажбите на употребявани коли от 
лятото до момента

Трайков смени директора на АЕЦ “Козлодуй”
Енергийният минис-
тър реши лично да 
присъства на пуска-
нето на шести блок 
на централата след 
плановия ремонт

Директорът на АЕЦ “Козло-
дуй” Димитър Ангелов ще 
бъде сменен, съобщи енер-
гийният министър Трайчо 
Трайков при посещение в 
централата. Мястото му 
ще заеме досегашният фи-
нансов директор Костадин 
Димитров. Трайков обаче 
отхвърли предположени-
ята, че смяната е заради 
проблемите при ремонта 
на шести блок на атомната 
централа.

Смяна на върха
За нов член на съвета на 
директорите на мястото на 
Ангелов е назначен Алек-

сандър Николов, който от-
говаря за безопасността на 
централата. Председател 
на борда на директорите 
остава Милена Ценова - 
началник на кабинета на 
министъра на икономиката 
Трайчо Трайков. Министъ-
рът обясни, че пред АЕЦ 
“Козлодуй” предстоят мно-
го важни задачи както за 
ръководството, така и за 
пазара на електроенергия. 
По думите му смяната е 
заради навършена пенси-
онна възраст на Ангелов, 
а не заради проблемите с 
ремонта на шести блок на 
атомната централа. 

Пропуснати ползи
Шести блок вече е пуснат 
в експлоатация и работи. 
На 19 октомври беше съоб-
щено, че плановият ремонт 
на реактора трябва да бъде 
удължен заради дефектни 
тръби в системата за безо-

Историята
Само година 
на поста

Димитър ангелов беше 
назначен за изпълнителен 
директор на аЕЦ “Козло-
дуй” през август 2009 г. 
Причината за смяната на 
ръководството тогава 
бяха обвинения на енер-

▶

гийния министър Трайчо 
Трайков към политиката 
на централата. Обвинени-
ята му бяха за продажба на 
електроенергия на търго-
вци, без да са провеждани 
търгове, а цените на тока 
се определят по неясни 
критерии. 

ангелов има 30-годишен 
стаж в атомната цен-
трала.

▶
Според министър Трайков причината не е в ремонта 

на шести блок, а че Димитър Ангелов е в пенсионна 
възраст  снимКа Емилия КОсТаДинОва

▶

пасност. Последва спешна 
поръчка на нови части от 
руската “Росатом” и така 
ремонтът беше удължен с 
около седмица. Междувре-
менно стана известно, че 
гаранционният срок на тръ-
бите е изтекъл преди три 
години. Трайков обясни, че 
експертизата на причини-
те за дефектите в тръбите 
ще бъде готова до края 
на годината - дали става 
въпрос за производствен 

дефект или проблем при 
монтирането. Тогава ще се 
разбере и дали България 
ще предяви претенции към 
производителя. Пропусна-
тите ползи основно заради 
ограничаване на износа на 
ток са “минимални”, обяс-
ни Трайчо Трайков. Според 
първоначалните оценки те 
щяха да бъдат най-малко 15 
млн. лв., но по думите на ми-
нистъра последните оценки са 
за около 9 млн. лв.              

обаче това е само препо-
ръчително, но не и задъл-
жително. Предвижда се, 
ако компанията предоставя 
гаранция, да залепи специ-
ален стикер върху автомо-
била, което ще помогне на 
потребителите да се ориен-
тират. Дори и да не предос-
тавят гаранция, членовете 
на АВА все пак са подпи-

сали етичен кодекс, така че 
най-малкото са длъжни да 
информират потребителите 
за евентуални технически 
неизправности по автомо-
била, обясняват от асоци-
ацията. Ако компанията 
не е лоялна и не изпълни 
условието за предоставяне 
на гаранция, въпреки че е 
гарантирала това, или не 

уведоми потребителя за на-
лична техническа повреда 
при сделката за покупко-
продажба, ще бъде глобена 
с минимум 500 и максимум 
5000 лв.  

Пазар, който се 
движи със 100 км/ч
“От лятото до момента 
продажбите на автомобили 

“втора употреба” се увели-
чиха с около 30%”, казва 
Цанева. Според нея потре-
бителите вече са излезли от 
“ступора” от преди година 
и вече са склонни да харчат 
повече пари, включително 
и за “нова” кола “втора упо-
треба”. Най-много се тър-
сят употребяваните авто-
мобили в добро състояние, 

на възраст 5-10 години. 
В момента на пазара има 
около 10 хил. автомобила 
“втора ръка”, като повечето 
са внос от Италия, казват 
от асоциацията. Цените 
варират от 7000 до 20 хил. 
лв., като тези в по-ниския 
ценови сегмент са и по-
търсени. 

Дарина Черкезова

Най-търсените автомобили втора употреба са на възраст между 5 и 10 години  снимКа Емилия КОсТаДинОва▶
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Нона Караджова: „Брикел” ще 
спре все някога
Независимо кога 
ще бъде затворено 
предприятието, най-
важното е да бъде 
осигурена работа за 
работниците според 
екоминистъра

Собственикът на „Бри-
кел” Христо Ковачки най-
вероятно няма да успее 
да изпълни договорените 
между него и държавата 
условия за бъдещето на 
предприятието. Това зая-
ви в петък в парламента 
министърът на околна-
та среда и водите Нона 
Караджова. По думите й 
стана ясно, че държавата е 
дала на Ковачки още една 
седмица, за да види дали 
ще бъдат изпълнени уго-
ворките. През това време 
държавата се е заела да 
търси алтернативни ва-
рианти за отопление през 
зимния период на град 
Гълъбово, където се нами-
ра „Брикел”. Опасността 
всички домакинства, учи-
лища и болници в района 
да останат без отопление 
на прага на зимата беше 
един от последните аргу-
менти на държавата все 
още да позволява работата 
на предприятието. 

„Брикел” ще спре... 
все някога
По думите на екоминистъ-
ра няма значение дали ще 
работи още 2-3 месеца или 
до края на април, защото 
„Брикел” така или иначе 
трябва да бъде затворен 
до изграждането на се-
роочистваща инсталация. 
Затова според Нона Кара-
джова по-важният въпрос 
е на всички работници от 

предприятието да бъде 
осигурена алтернативна 
заетост. Държавата е по-
искала съдействие по този 
въпрос от синдикатите и 
собственика, но до мо-
мента никой не е проявил 
интерес. „За нас е много 
важно да бъде осигурена 
работа за хората и искаме 
активно да започнем да 
обсъждаме тази тема”, за-
яви Нона Караджова. 

Неспазени обещания
Сред ангажиментите, 
които собственикът на 
„Брикел” Христо Ковачки 
е поел пред правителство-
то, е осигуряването на 
банкова гаранция за из-
граждането на сероочист-
ваща инсталация. Такава 
се чака още от началото 
на септември, когато бе-
ше първата среща между 
министерствата на еко-
логията и икономиката, 
синдикати и Христо Ко-
вачки. Тогава той обяви, 
че са предоставили в Ми-
нистерството на околната 
среда и водите (МОСВ) 
план за изграждане на 
инсталация. В допълне-
ние собственикът обеща, 
че ще внесе гаранция на 
стойност 38 млн. EUR, с 
която да бъде изградена 
сероочистката. По-късно 
стана ясно, че предоста-
вянето на такъв документ 
все се отлага, тъй като 
МОСВ бави Оценката за 
въздействие върху окол-
ната среда (ОВОС) по 
предоставения от „Бри-
кел” инвестиционен план. 
А тя била нужна, за да мо-
же да се изтегли кредит от 
банка, тъй като Ковачки 
няма средства. По думите 
на Нона Караджова пре-
доставеният до момента 
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документ за намерение за 
кредитиране на проекта 
не е решение на проблема 
с предприятието. 

Ще плаща глоби,  
но с какво
Друго обещание на соб-
ственика на „Брикел” 
пред държавата било за 
споделена отговорност, в 
случай че Европейската 
комисия наложи санкция, 
тъй като предприятието 

работи след изтичане на 
позволените му 20 хил. 
ч. Те бяха изчерпани още 
през април и всеки мо-
мент може да ни бъде 
наложена глоба.  Никой 
от МОСВ не се наема 
да каже точната сума на 
евентуална санкция, но 
според източници на  
в. „Пари”, които са запоз-
нати с европейското зако-
нодателство, тя може да 
започне от 700 хил. EUR. 

Все още не е ясно откъде 
Ковачки може да намери 
средства за глобата, при 
положение че пред дър-
жавата е декларирал, че 
няма средства за закупу-
ването на квоти въглеро-
ден диоксид. За да работи 
до април, предприятието 
ще има нужда от 650 хил. 
т квоти. Заради липсата 
на средства Ковачки по-
иска да му бъдат отпус-
нати квоти от резерва за 

нови инсталации, които 
са безплатни. Миналата 
седмица държавата свика 
междуведомствена гру-
па, в която участват 137 
предприятия, участващи 
във въглеродната търго-
вия. „Всички без изклю-
чение бяха против, тъй 
като „Брикел” няма как да 
бъде вписан в категорията 
нов участник”, коментира 
в петък Караджова. 

Елина Пулчева

По-дълъг живот за Суходол и още пари за балиране
Европейската комисия 
иска промени в 
проекта за завода  
за боклук

Заради забавянето на стро-
ежа на завода за боклук в 
София Столичната община 
ще се опита да удължи живо-
та на сметището в Суходол. 

В същото време са необхо-
дими още над 8 млн. лв. за 
извозване на балите боклук 
до различни общини. 

Уплътняване
Общата сума около балира-
нето за повече от пет години 
ще бъде 99 млн. лв., съобщи 
министърът на околната сре-
да и водите Нона Караджова. 

До момента са дадени 90.8 
млн. лв. Отпадъците на Со-
фия бяха балирани от 2005 
до 2007 г., когато сметището 
в Суходол не работеше. Впо-
следствие то беше отворено. 
Сега властите обмислят заку-
пуването на нова технология 
за уплътняването на депото, 
така че животът му да бъде 
удължен. Причината за всич-

▶всяко удължаване на живота на депото в Суходол води до протести на жители-
те на квартала

ко това е, че изграждането на 
завода за боклук се отлага с 
години. Според изпълните-
ля на проекта - консорциум 
„Хут - Станилов” - изграж-
дането на завода ще струва 
209 млн. EUR.

Брюксел иска промени
Междувременно пресслуж-
бата на Министерския съ-
вет разпространи писмо на 
председателя на Европей-
ската комисия Жозе Барозу 
до премиера Бойко Борисов. 
В него е обяснено, че ЕК на-
стоява за промяна в проекта 
за завод, особено в „анализа 
на вариантите и проектите 
на основните компоненти за 
третиране на отпадъците”. 
Според писмото след до-
пълнителната информация 
по проекта, която комисията 
изиска от правителството, 
вече може и да се мисли за 
финансиране от Брюксел на 
основните части на инста-
лацията. При бързо старти-
ране на изграждането ще 
бъде спряна и наказателната 
процедура, която тече срещу 
България.  

▶Екоминистърът Нона Караджова не очаква Христо Ковачки да спази поетите ангажименти
 снимка емилия костадинова
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Държавата трябва 
да се върне в 
здравеопазването

Д-р Константинов, 
лекарите и синдика-
тите твърдят, че ако 
бюджетът на НЗоК за 
2011 г. остане в този вид, 
тоест ако 340 млн. лв. от 
него бъдат прехвърлени 
към здравното минис-
терство, това може да 
съсипе здравноосигури-
телния модел. Доколко е 
необходим този транс-
фер всъщност?

- Аз не мисля, че здрав-
ноосигурителният ни мо-
дел е толкова крехък, че да 
се разпадне точно от този 
трансфер. През годините 
се правеха много неща, ко-
ито подкопаваха доверието 
в здравноосигурителната 
система, включително тру-
пането на резерва. Парите, 
които се събират от здравни 
вноски, са 2.6 млрд. лв. В 
действителност средства-
та, които се използват за 
здравеопазване, са много 
повече. Те идват от данъ-
ците на хората. Не искам да 
коментирам конкретния ме-
ханизъм, защото не съм го 
измислил аз. За мен е много 
по-важно парите в здра-
веопазването да са повече 
с всяка изминала година. 
Така публичните разходи 
в тази сфера ще са повече, 
а пациентите ще вадят по-
малко средства от джоба 
си. Разходите на държавата 
като процент от БВП трябва 
да се увеличават. Тук вече 
говорим за приоритети на 
самата държава.

Каква конкретно е идея-
та ви за доплащането на 
здравни услуги и как ще 
контролирате кешовите 
плащания?

- Проблемът е в яснотата 
и прозрачността. Както е 
известно кои са регистри-
раните лекарства, така би 
трябвало да има подобен 
регистър и за медицинските 
консумативи. Трябва па-
циентите да знаят каква е 
цената на всеки консума-
тив, кое трябва да плати 
държавата и кое не. Не бих 
тръгнал да въвеждам допла-
щане в болничната помощ 
сега. Подобно нещо трябва 
да намери място първо в 
доболничната помощ след 
обществен дебат, ако хората 
са склонни да го приемат. 

Плащания под масата се 
появяват, когато има де-
фицит. Ако вие знаете, че 
здравната ви осигуровка ще 
покрие една част, а друга 
ще бъде осигурена или от 
джоба ви, или от частни 
здравни фондове, няма да 

▶

▶

има нужда от подобен ме-
ханизъм. А ако кажем на 
хората, че имат право на 
напълно безплатно лечение, 
но ние финансираме 60% от 
здравеопазването, а остана-
лите 40% поставим в графа-
та “демагогия” - тогава се 
получава недостигът.

в доклада си за сесията 
на FEMS в истанбул пише-
те, че виждате лобизъм 
в идеята за закриване на 
болници. Какво се проме-
ни във вашите виждания, 
след като станахте 
министър?

- Моите виждания катего-
рично не са се променили. 
Въпросът е в това, че зад 
стандартите се забелязваха 
лобизми. След като станах 
министър, аз направих така, 
че стандартите да са адек-
ватни на нашето здравео-
пазване. Когато стандартите 
се използват за определяне 
на качеството, това е добре, 
но когато се използват за 
намаляване на броя на бол-
ниците - това не е правилно. 
Такава е политиката, която 
следвам.  

Тоест категорично за-
ставате зад Наредба 49, 
която въвежда минима-
лен брой легла в болници-
те?

- Заставам зад определени 
неща в Наредба 49. Не ми 
харесва идеята, например, 
многопрофилна болница да 
разполага с две отделения. 
Аз смятам, че трябва да е по-
голяма. Заставам зад идеята 
да има сериозни многопро-
филни болници, които да 
осъществяват спешност, да 
са добре финансирани. Ве-
роятно наредбата трябва да 
претърпи промяна. Всички 
анализатори, казват, че бол-
ниците ни са твърде много. 
Имаме много частни малки 
болнички и специализира-
ни лечебни заведения. Това 
е пътят, по който показваме, 
че трябва да се върви. Не е 
необходимо да дразним об-
ществото, като казваме, че 
ще закриваме болници. 

 
Да, но директори на 

частни болници твър-
дят, че има противоре-
чие между наредбата и 
закона по отношение на 
изискването за леглата в 
болниците. 

- Моята политика е да не 
се меся административно 
в работата на болниците. 
Те имат възможност да си 
увеличават и да намаляват 
леглата в отделенията. Това 

▶

▶

▶

е по-гъвкавият за мениджъ-
рите подход според мен. Не 
виждам противоречие.

Казвате, че един минис-
тър трябва да е преди 
всичко политик. Каква 
политика в здравеопаз-
ването ще водите - лява 
или дясна?

- Аз искам да бъда поли-
тик, а доколко се справям, 
ще кажете вие. Проблемът 
при здравеопазването е, че 
всичко това е твърде ус-
ловно. За съжаление през 
последните 10 години поли-
тика в здравеопазването не 
е имало или е била твърде 
откъслечна. Министърът 
изглежда сериозна фигура, 
но дори болниците, на които 
той е принципал, са абсо-
лютно независими. Той не 
може да определя заплатите 
на лекарите в тях и да огра-
ничава броя на персонала, 
не може да контролира раз-
ходите им. Болници, които 
имат просрочени задълже-
ния, държат в банковите 
си сметки суми, които не 
са използвали. Те получа-
ват лихви върху тях, но в 
същото време поради прос-
рочени задължения плащат 
още по-големи лихви. Голе-
мият проблем идва от това, 
че държавните болници са 
търговски дружества. Как 
да се осъществява здравна 
политика, като всеки може 
да си прави болница, без да 
се съобразява с нуждите на 
населението в дадения реги-
он, а държавата не може да 
ръководи своите болници с 
твърда ръка. Сега можете да 
ме упрекнете, че се опитвам 
да водя лява политика, но да-
ли Световната банка е лява 
формация или нейните екс-
перти, писали мастър плана, 
са леви, защото те дават 
подобни препоръки? Моята 
политика ще бъде връщане-
то на ролята на държавата в 
регулирането и управление-
то на здравеопазването. 

Докъде тогава трябва 
да се простира пазарът в 
здравеопазването?

- Докъдето му позволя-
ват правилата. В класи-
ческия си смисъл пазарът 
означава, че потребителят 
има правото да консумира 
дадена стока на базата на 
качеството и цената й. То-
ва обаче не е приложима 
формула при здравеопаз-
ването, защото, отивайки 
при лекаря, вие няма как 
да знаете качеството на ус-
лугата. Той не трябва да е 
много зависим от пазарните 

▶

▶

Скоро не може има частни здравни каси

Лекарите смятат да бойкотират           бюджета на НЗОК за 2011 г.

механизми. Нека добрите 
клиники да имат повече 
пациенти, нека да се кон-
курират с по-добри методи. 
Да сведем нещата до конку-
риране за клинична пътека 
и до това кой колко може 
да усвои, защото от това 
директно му зависи запла-
тата. Това е грешката във 
виждането за пазара. Имам 
много опоненти по тази 
тема, но смятам, че това е 
правилното решение. Ние в 
стремежа си да избягаме от 
икономиката на социализма 
отидохме в другата край-
ност и сега виждаме, че и 
там има проблеми. Трябва 
да се върнем към средата, 
към регулацията.  

Как тогава виждате 
бъдещето на здравната 
каса?

-  В съвсем скоро време 
я виждам като една каса с 
по-голяма прозрачност и 
яснота за начина, по който 
се разпределят средствата. 
В бъдеще, когато държавата 
се замогне повече, когато 
имаме по-ясни механизми, 
не виждам причина да няма 
допълнителни каси, които 
да надградят модела. То-
ва обаче няма да се случи 
през следващата година. 
Животът на министрите в 
здравеопазването е толкова 

▶

се говори за нея, но като 
че ли нищо не се случва?

- Имахме отявлени финан-
сови проблеми. Болниците 
затъват в задължения, а ние 
им вдигаме стандартите и 
ги караме да купуват нова 
апаратура. Затова най-на-
пред трябваше да  спра тези 
неща. Оттук нататък трябва 
да се въведе ред в болници-
те, на които министерството 

интервю д-р стефан Константинов, министър на здравеопазването

Протестите на лекарите продължават, а към тях се присъединяват и  
синдикатите
▶

снимКа марина ангелова

кратък, че ще е грехота да 
направя дългосрочна прог-
ноза.

в парламента се чуват 
мнения за демонополиза-
ция на НЗоК.

- Парите в здравеопазва-
нето обаче са малко, и то не 
само защото хората не си 
плащат вноските, а и защото 
заплатите са ниски. Имаме 
една каса, която с всичките 
й недостатъци не акумули-
ра печалба. Ако имаме 20 
каси, те трябва да са частни 
и трябва да се конкурират. 
Кой ще ми направи калкула-
цията и ще ми каже, че този 
вариант е по-добър? Или пък 
трябва да сменим модела 
- само който има пари, да се 
осигурява. Появяват се нови 
въпроси. Когато имаме мно-
го каси и всеки има правото 
да избира къде да се запише, 
ще трябва да има някой, 
който да ги обезпечава, за да 
приемат пациенти с много 
заболявания. При тях раз-
ходите винаги са повече от 
приходите. И при сегашната 
здравна каса, с определени 
промени, можем да имаме 
здравеопазване, отговарящо 
на чергата на нашата държа-
ва. Това е разковничето.

има ли посока здравната 
реформа, защото много 

▶

▶
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Дянков: Кметовете да  
са по-добри финансисти
Няма откъде да се 
вземат 100 млн. 
лв. допълнително, 
заяви финансовият 
министър

Кметовете да са по-добри 
финансисти и да не влизат 
в такива големи дългове. 
Това е съветът на  финан-
совия министър Симеон 
Дянков по повод настоява-
нията на общините за пове-
че средства от държавния 
бюджет през следващата 
година. Те обаче смятат да 
търсят парите от депута-
тите - при гласуването на 
бюджета в парламента.

искане за  
повече пари
Сдружението на общините 
призова народните пред-
ставители в проектобю-
джета между първо и второ 
четене да бъдат направени 
промени, така че да се 
осигурят допълнителни 
100-120 млн. лв. за ва-
жни общински дейности. 
Кметовете поискаха капи-
таловата субсидия за под-
държане на инфраструк-
турата в населените места 
да се завиши с 22 млн. лв. 
Отделно те настояват за 
7.5 млн. лв. допълнително 
финансиране за ремонт 
на общинските пътища и 
още 6 млн. лв. за снегопо-
чистването тази зима. За 
дейности в образованието 
те поискаха допълнителни 
близо 50 млн. лв.

Тези пари ги няма в бю-
джета и няма да влязат 
в проекта за бюджета за 

интервю д-р стефан Константинов, министър на здравеопазването

2011 г., заяви финансовият 
министър. Той посочи, че 
както неговата задача е да 
се бори държавата да не 
влиза в големи дългове, така 
задачата на общините е да 
внимават за какво харчат.

Задължения
При намаляващи собст-
вени приходи държавата 

изцяло прехвърля на об-
щините финансирането на 
публичните услуги, недо-
волстват от сдружението 
на общините. 

Вече 60% от общини-
те имат задължения към 
фирми за извършени дей-
ности. Общата задлъжня-
лост е около 200 млн. лв.

Мила Кисьова

Металургичната индустрия 
започва да се съживява
Производството на 
стомана за деветмесе-
чието е с ръст от 3.7%

Металургичната индустрия 
вече започва да се съживя-
ва, след като през 2009 г. 
бяха отчетени най-ниските 
резултатите в производ-
ството. Това става ясно от 
данните за деветмесечието 
на Българската асоциация 
на металургичната индус-
трия (БАМИ), изнесени в 

Деня на металурга в петък. 
Прогнозата на асоциацията 
е до края на 2010 г. да бъ-
дат отчетени стойности на 
производството, по-високи 
в сравнение с 2009 г. 

Черно 
Произведената стомана към 
края на септември е близо 
562.1 хил. т, или с 3.7% 
повече на годишна база. 
“Положителният резултат 
показва, че спадът вече е 
преодолян, но все пак той 

Те няма да спрат 
протестите, докато не 
бъдат изпълнени иска-
нията им

Лекарите няма да се откажат 
от протестните си действия, 
докато не бъдат удовлет-
ворени исканията им. Това 
стана ясно след срещата на 
Българския лекарски съюз 
със синдикатите в петък.

Една от основните при-
чини за решението им е, че 
Министерството на финан-
сите е намалило с 30% цена-
та на медицинските услуги, 
каза председателят на БЛС 
д-р Цветан Райчинов.

искания
След срещата си синдика-
тите и лекарите излязоха с 
няколко общи искания. Те 
настояват да бъде възстано-
вено публичното прозрачно 
управление на Националната 
здравноосигурителна каса. 
Лекарите искат още парите, 

събрани от здравни вноски 
в НЗОК, да се изразходват 
само за здравноосигури-
телни плащания. Медиците 
напълно се противопоста-
вят на намерението на пра-
вителството да прехвърли 
340 млн. лв. от сметките на 
касата към здравното минис-
терство. Въпреки техните 
възражения мярката е за-
легнала в проектобюджета 
на здравната каса за 2011 г. 
Затова лекарите обявиха, че 
ще прекратят работа за един 
час в деня, в който той ще 
бъде гласуван в парламента. 
Очаква се проектобюджетът 
на касата да бъде включен в 
дневния ред на депутатите 
на 19 ноември. Лекарите и 
синдикатите настояват още 
регулацията на медицински-
те дейности да се изработва, 
извършва и контролира от 
здравната каса и лекарския 
съюз на база медицинска 
целесъобразност. Те няма 
да се откажат от идеята си 
Националният рамков до-

говор да се сключва за срок 
от една година. Според тях 
трябва незабавно да се пре-
махне възможността НЗОК 
самостоятелно да подменя 
НРД с друг документ. 

По план
Междувременно от здравно-
то министерство съобщиха, 
че само две болници не са 
успели да подадат документи 
за пререгистрация в устано-
вените срокове. От общо 332 
лечебни заведения, които 
подлежат на регистрация, до 
края на октомври документи 
са подали 327. Две вече са 
успели да се пререгистрат 
и само 1 болница е закрита 
Процедурата е необходима, 
за да се определи нивото 
на компетентност, което ще 
получат отделенията и кли-
никите - първо, второ или 
трето. То ще се оцени на 
базата на брой специалисти, 
апаратура и съответствието 
с медицинските стандарти.

Елена Петкова

е принципал. Още сега БЛС 
и НЗОК трябва да седнат на 
масата за преговори, за да 
направят по-добри правила 
по новия рамков договор. 
И двете организации имат 
пълната ми подкрепа. 

Здравната реформа е дъ-
лъг процес, които няма да 
приключи за една или две 
години. Има сформирана 
работна група, която вече 

работи за въвеждането на 
диагностично свързаните 
групи през 2012 г. Подго-
товката за това изисква поне 
година време. След това ще 
бъдат въведени електронна-
та здравна карта, пациент-
ското досие, електронната 
рецепта. За тях също много 
се е говорило, но практичес-
ки резултатът е нула. Успо-
редно с това трябва да вър-

ви преструктурирането на 
болничния сектор. До Нова 
година трябва да изработим 
здравната карта. Наредба 49 
също ще претърпи промени. 
Аз наследих посока в здра-
веопазването, която вероят-
но ще се промени, но не съм 
фен на бързите действия и 
правенето на реформи зара-
ди самите реформи. 

Елена Петкова

Кметовете да са по-добри финансисти и да не 
влизат в такива големи дългове, заяви финансовият 
министър Симеон Дянков

▶

снимКа Емилия Костадинова

е сравнително малък. Сви-
ването в производството от 
близо 50% в края на мина-
лата година трудно ще бъде 
наваксано”, коментира По-
литими Паунова, изпълни-
телен директор на БАМИ.

При валцуваните черни 
материали и изделията от 
тях в края на деветте месе-
ца все още има спад, който 
се обяснява с негативните 
тенденции в строителство-
то и индустрията. 

Цветно
При цветната металургия 
има положителна тенден-
ция за излизане от кризата, 
тъй като при всички метали 
е отчетен ръст в производ-
ството към края на девет-
месечието. Според Пау-
нова България се оформя 
като важен производител 
на цветни метали. 

Това не е така при черната 
металургия. След затваря-
нето на “Кремиковци” про-
изводството на стомана се 
свива наполовина. Ако не се 
появи купувач на “Креми-
ковци”, в близките години 
България ще се превърне в 
нетен вносител на стомана, 
обясни Паунова.

Дарина Черкезова

България се очертава като важен производител на 
цветни метали, коментират експертите от бран-
ша  снимКа авторът

▶

снимКа Емилия Костадинова
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Дружествата ще 
трябва да предупреж-
дават страните, чиито 
оценки занижават, 
по-рано

Рейтинговите агенции ще 
трябва да публикуват дъл-
говите си оценки едва след 
петъчното приключване на 
фондовата търговия в Ев-
ропа. Това предвижда пред-
ложението за въвеждане на 
нови регулаторни мерки 
върху дейността на кредит-
ните агенции, обявено днес 
от Европейската комисия. 
ЕК се опитва да затегне 
контрола и ограничи вли-
янието, което агенциите 
упражняват върху финан-
совите пазари. Идеята е да 
се предотврати повтарянето 
на ситуация, подобна на 
финансовото затруднение, в 
което Гърция изпадна, кога-
то Standard&Poor’s понижи 
оценката на облигациите й 
до „джънк” (високорискови 
книжа). 

ЕК планира нови регулации 
за рейтинговите агенции

Към нововъзниква-
щите пазари ще 
преминат 12% от 
квотите за сметка 
на развитите 
индустриални 
държави

Международният валутен 
фонд взе историческо ре-
шение да увеличи ролята 
на развиващите се ико-
номики при взимането на 
важни решения в рамките 
на организацията. С при-
емането на структурните 
промени Китай ще при-
тежава третия по сила вот 
след САЩ и Япония.

Управляващият директор 
на глобалната организа-
ция Доминик Строс-Кан 
определи решението като 
най-значимата структурна 
промяна от създаването 
на организацията преди 
65 години. Добави и че 
основната причина за това 
решение е нуждата раз-
виващите се държави да 
оценят колко важна роля 
имат при възраждането на 
глобалната икономика.

Печеливши
Самото споразумение беше 
одобрено първо от финан-
совите министри на стра-
ните от Г-20 на срещата в 
Южна Корея през миналия 
месец. Там се взе решение, 
над 12% от квотите в МВФ 
да преминат към развива-
щите се икономики. Над 
6% от тях ще дойдат от 
развитите икономики, а 
други близо 6% - от държа-
ви с твърде голямо участие. 
Промените предвиждат съ-

МВФ увеличи ролята на развиващите 
се държави при взимането на решения

Бюджетните съкра-
щения и несигурното 
възстановяване правят 
потребителите пред-
пазливи

Продажбите на дребно в 
Европа намаляха за втори 
пореден месец през сеп-
тември. Основна причина 
за по-ниските резултати са 
предприетите от редица дър-
жави бюджетни съкращения, 
както и слабият икономиче-
ски растеж. Това се отразява 
негативно на потреблението 
и заетостта.

Числата
В 16-те страни от еврозоната 

продажбите спаднаха средно  
с 0.2% спрямо август, а в 
27-те страни членки на EС 
беше отчетено намаление 
от 0.1% на месечна база, 
показват данни на Евростат. 
За България промяната е с 
0.5% надолу.

Известен оптимизъм да-
ват данните при сравнение 
със същия месец на мина-
лата година. В еврозоната 
се забелязва ръст от 1.1% на 
годишна база, което е малко 
под увеличението от 1.3%, 
отчетено през август. Нара-
стването при продажбите на 
дребно в ЕС е 1.3% за сеп-
тември. България отбелязва 
спад от 4.7%, с което обръща 
положителната тенденция, 

що удвояване на общите 
вноски на страните във 
фонда, които по текущите 
валутни курсове възлизат 
на 755.7 млрд. USD.

Най-голямо предимство 
от промените ще получи 
Китай, тъй като мнени-
ето на страната ще тежи 
повече от това на големи 
европейски икономики, 
като Германия, Франция 
и Великобритания. Също 

така промените ще наредят 
Индия, Бразилия и Русия 
сред първите 10 от общо 
187-те членки на инсти-
туцията.

Съгласно промените кво-
тата на Китай ще се увели-
чи до 6.4% след Япония, 
която има 6.5%. САЩ дър-
жат най-голямата квота от 
17.7%, която според плана 
трябва да се свие до 17.4%. 
Германската квота ще пад-

не до 5.6% от 6.1%, докато 
тези на Великобритания и 
Франция ще се понижат на 
4.2% от по 4.5%.

окончателно 
решение
За да бъдат приети тези 
промени обаче, те трябва 
да бъдат подложени на гла-
суване. Това според Строс-
Кан ще се случи преди 
срещата на лидерите на 

Г-20, която е планирана за 
11 и 12 ноември. За прие-
мането на новите правила 
те трябва да получат 85% 
одобрение, което означа-
ва, че САЩ задължително 
трябва да гласуват “за” 
промените.

Дори и в този случай оба-
че промените няма да вля-
зат в сила веднага. Според 
анализатори европейските 
правителства ще имат нуж-

да поне от една година, за 
да решат кои от по-малки-
те държави ще напуснат 
24-членния борд. Голяма 
вероятност има държави 
като Холандия, Белгия и 
Дания да загубят места-
та си в полза на Турция, 
Южна Корея и Полша. 
Все пак МВФ определи 
октомври 2012 г. като край-
на дата за завършване на 
реформите. 

Управляващият 
директор на глобалната 
организация Доминик 
Строс-Кан определи 
решението като най-
значимата структурна 
промяна от създаването 
на организацията 

снимка reuters

▶

Ранно  
предупреждаване
Контролираното оповестя-
ване, целящо да предотврати 
големите сътресения на фи-
нансовите пазари, не е един-
ствената идея. Предвижда се 
задължението кредитните 
агенции да предупрежда-
ват страните, чиито оценки 
ще занижат, поне три дни 
по-рано. Така, смятат евро-
пейските регулатори, ще се 
избегне рискът от допускане 
на „фактологични грешки”. 
ЕК планира да поощри и из-
даването на рейтинги, които 
повишават пазарната конку-
ренция. Тази роля ще се пада 
на Европейската централна 
банка или национални фи-
нансови институции. 

Държавата 
може да от-

каже заплащането 
на оценка, изготве-
на от рейтингова 
агенция 

Слабото търсене сви 
продажбите в Европа

0.2 
▶ процента спаднаха про-
дажбите на дребно в евро-
зоната през септември 
спрямо август

0.1 
▶ процент е намалението 
при продажбите на дреб-
но в Ес през септември на 
месечна база

която ограничи намалението 
до 4.3% през август.

Предпазливи
Данните изненадаха ана-
лизаторите, които очакваха 
продажбите да нараснат с 
0.2%. Въпреки че бизнес 
доверието и инвестициите 
в еврозоната се увеличават 
през последните месеци, по-
требителите остават пред-
пазливи в прогнозите си за 
икономиката и заетостта, 
което се отразява на потреб-
лението. Тази тенденция се 
забелязва не само в държави 
като Ирландия и Испания, 
които намалиха бюджетните 
си разходи, но и в Германия. 
Там продажбите на дребно 
през септември намаляха с 
2.3% спрямо август. В Испа-
ния и Ирландия пък беше от-
четен спад съответно от 0.6 и 
1%. Заради песимистичните 
си очаквания за търсенето в 
Европа производителят на 
потребителски стоки Nivea 
занижи прогнозите си за го-
дишна печалба.                   

Подобряване  
на конкуренцията
Рейтинговите агенции най-
вероятно ще бъдат заставе-
ни да предоставят инфор-
мацията си за състоянието 
на публичния дълг безплат-
но, а съответната държава 
може да откаже да заплати 
разходите по изготвянето 
на оценката. Въпреки това 
ЕК признава, че пълното 
премахване на рейтинго-
вите агенции е невъзмож-
но. Вместо това банките 
може да бъдат заставени 
да си набавят рейтинги от 
поне две агенции. Освен 
подобряване качеството на 
информацията, така се цели 
и подобряване конкурент-
ността в сектора. В момен-
та той изцяло се доминира 
от трите водещи агенции 
Standard&Poor’s, Moody’s 
и Fitch Ratings. ЕК планира 
да коригира и съществува-
щия конфликт на интере-
си. В момента оценяваната 
страна също така плаща за 
оценката.                           

Прегово
рите не 
бяха лесни, 

но членовете ни 
показаха желание 
за компромис
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Очаквано „Кремиковци” стигна 
до разпродажба на парче

Синдикът на фалиралия 
металургичен комбинат 
„Кремиковци” се зарече да 
не допусне продажбата на 
производствените му активи 
да стане чрез преговори с 
потенциални купувачи. Тър-
говският закон предвижда 
тази възможност, ако на два 
поредни търга не се явяват 
кандидати. Според синдика 
Цветан Банков обаче за такъв 
голям и сложен обект като 
„Кремиковци” тази проце-
дура е „нецелесъобразна”. 
„Представяте ли си как ще 
реагира обществеността, ако 
„Кремиковци” се продаде 
чрез преговори. Ще има да 
се пише за това в следващите 
поне 20 години”, каза Банков. 
Неговото твърдо убеждение 
е, че комбинатът трябва да 
бъде продаден на пазарен 
принцип, т.е. отново с търг.

Отново без  
кандидат-купувачи
И на втория търг, който тряб-
ваше да се проведе на 5 ноем-
ври, не се явиха кандидат-ку-
пувачи за производствените 
активи на „Кремиковци” АД. 
Началната им цена бе 452.4 
млн. лв. - с 20% по-ниска от 
обявената на първия търг на 
13 септември т.г., който също 
се провали поради неявяване 
на купувачи.

Анализатори прогнозираха 
провала и на двата търга 
заради прекалено високата 
начална цена. При първия 

търг тя бе 565.5 млн. лв. По 
време на криза и при спряло 
производство няма кой да да-
де толкова висока сума, бяха 
коментарите. Дългосрочен 
инвеститор за строителство 
на бизнес парк също не може 
да се намери. Очакванията 
са интерес да се появи, ако 
се пристъпи към продажба 
на производствени активи 
на части. Най-атрактивни 
са електропещите, заводът 
за непрекъснато леене на 
стомана и станът за горещо 
валцуване, които лесно може 
отново да заработят, стига 
да се осигури необходимото 
количество суровини, т.е. 
скрап.  

Следващата стъпка 
- пак търг
Нова обособена част от про-
изводствените активи на 
„Кремиковци” ще бъде пред-
ложена на търг, съобщи син-
дикът. В нея отново ще бъде 
включена производствената 
площадка, сгради, машини и 
съоръжения и необходимата 
инфраструктура за обслуж-
ване на производствените 
обекти на територията на 
комбината, заяви Банков. Той 
не пожела на този етап да 
каже какви промени ще на-
прави, но се очаква да извади 
някои активи от сегашния 
вариант, за да намали начал-
ната цена.

Синдикът вече нееднократ-
но е заявявал, че е противник 

на раздробяването на про-
изводствената площадка и 
най-вече на изваждането на 
инфраструктурата в отделни 
обособени части. На терито-
рията на „Кремиковци” има 
над 12 производства, като 
повечето от тях са взаимнос-
вързани.

Ще гледам максимално 
бързо да направя новото 
предложение, да възложа 
оценката му и да го предложа 
на съда да разреши следва-
щата голяма продажба, заяви 
Банков. Той не се ангажира 
с прогноза след колко време 
може да бъде обявен следва-
щият търг.

Инвеститорски  
интерес все пак има
Има много индикации през 
последния месец, че инте-
ресът към производствените 
активи на „Кремиковци” е 
сериозен, заяви Банков. Вече 
съм оптимист, че ако не на 
следващия, със сигурност на 
по-следващия търг ще има 
купувач, каза той.

Според Банков потенци-
алните инвеститори вече са 
имали достатъчно време да 
се ориентират какво точно 
се продава, да се уверят, че 
процедурата е прозрачна, и 
най-вече да осигурят съот-
ветното финансиране. Въз-
можно е причина за липсата 
на купувачи до момента да 
е недостатъчното време за 
осигуряване на сумата от 
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Играчите на борсата поискаха среща с КФН за таксите

След провалени два търга за цялото предприятие ще бъде насрочен 
нов с промяна в активите

Надзорът се обър-
на на 180 градуса 
и реши да повиши 
таксите

Българската асоциация на 
управляващите дружества 
(БАУД) и Българската асо-
циация на лицензираните 
инвестиционни посредници 
(БАЛИП) са изпратили пис-
ма в Комисията за финансов 
надзор (КФН) с искане да 
се срещнат с ръководството 
на регулатора и да изложат 
аргументите си против пла-
нираните от надзора увели-
чения на различните такси, 
които съответните компании 

дължат на КФН. Двете биз-
нес асоциации настояват за 
диалог с регулатора, тъй като 
досега не им е било искано 
мнението по готвените нови 
и двойното увеличение на 
сегашните такси към поднад-
зорните лица.

позиции
От БАУД и БАЛИП са по-
искали да се свика т.нар. 
Консултативен съвет към 
КФН. Органът беше пред-
ложен от председателя на 
надзора Стоян Мавродиев, 
а целта беше да се подобри 
диалогът между регулатора 
и браншовите организации. 
Все още не сме получили 

никакви официални данни 
и именно това ни накара да 
поискаме среща с ръковод-
ството на КФН, поясниха от 
асоциацията на управлява-
щите дружества. От бранша 
са категорични, че при този 
пазар не е нормално да се 
увеличават таксите. „Очак-
ваме да има подобна среща, 
въпреки че и досега не сме 
получили отговор на първо-
то ни писмо, в което питаме 
дали наистина се подготвя 
увеличение на таксите”, каза 
Любомир Бояджиев, пред-
седател на управителния 
съвет на БАЛИП. Според 
него е важно подобни ре-
шения да се съгласуват и 

да има диалог, като всеки 
да изложи аргументите си. 
„До момента във всички 
стратегии и документи на 
КФН за капиталовия пазар 
се говореше за намаление 
на таксите. И сега изведнъж 
нещата се обръщат”, добави 
Любомир Бояджиев.

пирон в ковчега
От БАУД са категорични, че 
не е оправдано и с оглед ка-
чеството на услугите, които 
КФН предлага, да се искат 
по-високи такси. Управлява-
щите дружества са на мне-
ние, че може да се помисли 
единствено за индексиране 
на таксите с оглед инфлация-

та през последните години.
Нашата борса действа от 

втората половина на 90-те го-
дини и не може толкова млад 
капиталов пазар да издържа 
регулатора, коментират учас-
тниците на пазара. Според 
тях подобна практика е по-
стижима само за големите 
пазари, които имат стотици 
години история и традиции. 
Засега само БАУД и БАЛИП 
са изпратили писма, но ако 
има развитие по въпроса, то 
ще се обсъжда и с другите 
участници и поднадзорни 
лица, обясниха запознати.

Промяната в настроенията 
на надзора за пореден път из-
ненада участниците на паза-

ра. В документа, който беше 
представен като стратегия за 
развитието на капиталовия 
пазар, се предлагаше да се 
намалят таксите за участни-
ците на борсата. Сега точно 
обратното - двойно увеличе-
ние и нови такси. Изненадата 
на членовете на асоциациите, 
които са пряко засегнати от 
подобни промени, говори и 
за неспазеното обещание на 
новото ръководство на КФН 
за подобряване на диалога 
и откритост в действията. 
Уж ще има диалог, ама не 
съвсем. Решенията се вземат 
самосиндикално, а участни-
ците разбират какво ги чака 
постфактум.  

Вече съм оптимист, че ако не на следващия, със  
сигурност на по-следващия търг ще има купувач, 
каза синдикът Цветан Банков снимка боби тошев

▶

над 200 млн. EUR, смята 
Банков. 

Друга причина за опти-
мизма му са някои огледи 
през последните два месеца. 
Банков не пожела да съобщи 
откъде идва този сериозен 
интерес.

Той е уверен, че произ-
водствената площадка, на 
която се намира предприя-
тието с неговите машини, 
съоръжения и инфраструк-
тура, е атрактивна. В случая 
обаче не е задължително 
този, който купи активите на 

комбината, да развива мета-
лургично производство. Тук 
не става въпрос за купуване 
на бизнес, а само на акти-
ви и новият им собственик 
може да се разпорежда с 
тях, както сметне за добре. 
Самият синдик смята, че с 
тази инфраструктура и това 
местоположение площадка-
та, която е над 8000 дка, дава 
възможност за развитие на 
мащабни проекти с десетки 
дейности - производствени, 
търговски и логистични.

мила Кисьова

Осребряване
Вече тече 
продажба на 
непроизводствени 
активи
▶ междувременно син-
дикът Цветан банков 
вече e обявил два търга 
за продажба на активи на 
„кремиковци”, които са 
извън производствената 
площадка. на 22 ноември 
ще се продава търговска-
та база на комбината в 
марикостиново при пър-
воначална цена 387 хил. 
лв., а на 23 ноември тър-
говската база в своге с 
първоначална цена 199 
хил. лв. 
▶ следващата година 
предстои да бъдат про-
дадени и около 280 апар-
тамента. в по-голяма-
та част от тях живе-
ят под наем работници 
от „кремиковци” и на 
тях ще им бъде пред-
ложено да купят жили-
щата. За всички, които 
имат да получават 
неизплатени заплати, 
ще им бъде предложено 
прихващане. 
▶ Парите от всички про-
дажби се събират в специ-
ална сметка. от нея взе-
манията на кредитори-
те ще се покриват само с 
решение на съда.
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Лесно кандидатстване и бързо 
получаване на желаната сума. 
Това са причините, които ка-
рат все повече клиенти да се 
обърнат към компаниите за 
„бързи” кредити. Фирмите за 
небанкови потребителски за-
еми все по-активно навлизат 
на пазара. Рекламите им вече 
са на всеки ъгъл - билбор-
дове, метростанции, флайер 
брошури... Клиентите сега 
не се интересуват толкова 
от оскъпяването, колкото от 
възможността да получат па-
ри веднага. Те имат нужда от 
кеш сега.

Бързо, лесно, скъпо
Заради кризата и растящия 
размер на необслужваните 
заеми банките затегнаха ус-
ловията при отпускане на 
кредит. Те много прецизно 
проучват какви са доходите, 
какъв е видът на трудовия 
договор и искат много до-
кументи. За разлика от тях 
компаниите за "бързи" кре-
дити искат само лична карта, 
а някои се доверяват дори 
на един sms. Това се пре-
върна в притегателна сила 
за клиентите, които вече не 
се интересуват от оскъпява-
нето, особено когато става 
въпрос за малки суми и ако 
парите им трябват спешно. 
Трябват ти 300 лв., пускаш 
sms и след броени часове 
ти носят парите на посочен 
адрес. Това е една от схеми-
те за получаване на „бърз” 
заем. Други компании като 
„ИзиКредит”, „БНП Париба 
Лични Финанси” и „Кре-
диБул” също носят парите 
вкъщи в удобно за клиента 
време, дори и в почивните 
дни. Те обаче отпускат за-
ем след среща с кредитния 
консултант и попълване на 
заявление. Банките и компа-
ниите за „бързи” кредити не 
са конкуренти. „Двата вида 
кредитиране се допълват”, 
обясни Валентин Гълъбов, 
председател на Българската 
асоциация за потребителски 
кредит и изпълнителен ди-
ректор на „Ти Би Ай Кредит”. 
Освен това банките имат из-
года компаниите за "бързи" 
кредити да се развиват добре, 
защото те се финансират от 

дългосрочни банкови кредит-
ни линии.

Експресното получаване 
на нужните пари си има 
цена. Ако при банковите по-
требителски кредити сред-
ната лихва е 12.43%, при 
„бързите” кредити средното 
оскъпяване е 40%. Според 
изпълнителния директор на 
„ИзиКредит” Станимир Ва-
силев оскъпяването трябва 
да се погледне през очите 
на клиентите, които лесно и 
удобно получават това, което 
искат. Най-скъпи са малките 
кешови заеми, защото са 
най-рискови, целевите заеми 
са посредата, а обезпечени-
те кредити са последни в 
класацията по оскъпяване, 
обясни Валентин Гълъбов. 

Желанията 
„Както преди, така и след 
кризата хората предпочитат 
да получат бързи кредити без 
много формалности, особено 
за заемите, които са в магази-
ните”, коментира Валентин 
Гълъбов. Мениджърите на 
другите компании в бранша 
също се обединиха около 
мнението, че бързината и 
удобството са най-важни за 
клиентите. 

играчите
5-10% повече или по-малко 
пазарен дял не са важни за 
фирмите, които предлагат не-
банково финансиране, комен-
тираха мениджъри от бранша. 
Играчите с най-голям пазарен 
дял при целевите кредити, ко-
ито се отпускат при покупка 
на техника в магазините, са 
„Ти Би Ай Кредит”, „БНП 
Париба Лични Финанси”, 
„КредиБул” и „УниКредит 
Консюмър Файненсинг”. При 
кешовите потребителски за-
еми основната конкуренция 
е между „ИзиКредит”, „БНП 
Париба Лични Финанси” и 
„КредиБул”, коментираха 
източници на вестника. Ни-
кой обаче не каза какъв е 
пазарният дял на отделните 
компании. Причината е, че 
няма точна статистика за това. 
Оказа се обаче, че за тях не е 
от голямо значение колко про-
цента от пазара държат. 

радослава Димитрова

При банковите потребителски кредити средната лихва е 12.43%, докато при експресните заеми тя е около 40%
"Бързите" кредити стават още по-бързи 

Смразяването, което беше в началото 
на кризата, вече преминава
Тенденцията на лек 
растеж се запазва, 
но трудно може да 
се каже, че това е 
раздвижване.

Смразяването, което 
беше в началото на 
кризата, преминава 
към леко отпускане. 
А последното 
тримесечие на годината 
традиционно е с 30-40% 
по-силно от останалите 
тримесечия. 

Целевите кредити 
се взимат заради 
бързината и 
удобството. Има 

Целевите кре-
дити се взи-

мат заради бързина-
та и  удобството

Валентин Гълъбов,  
председател на Българската 
асоциация за потребителски 
кредит и изпълнителен дирек-
тор на „Ти Би Ай Кредит”

промоции, които са 
изключително изгодни 
за хората, защото 
търговецът се отказва 
от част от печалбата 
си заради промоцията, 
предоставя я на 
кредитиращата 
компания, а тя 
намалява лихвите. Така 
се получават много 
изгодни условия. 

При кешовите 
заеми важна е не 
само бързината, но 
и способността на 
компаниите, които ги 
предоставят, да поемат по-
голям риск.

Потенциалът за 
развитие на пазара 
на потребителското 
кредитиране е 
огромен. Все повече 
ще се търсят тези 
кредити. Такъв е 
трендът не само у 
нас, а навсякъде по 
света.Причината е, 
че синергията между 
търговец и работодател 
е много добра.

В България 
финансовият пазар 
се развива добре и 
може да навлязат 
големи европейски 
играчи.
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При банковите потребителски кредити средната лихва е 12.43%, докато при експресните заеми тя е около 40%
"Бързите" кредити стават още по-бързи 

Този пазар има 
доста голям 

потенциал за разви-
тие, но колкото по-
вече компании има, 
толкова по-малък 

пазарен дял ще 
имат. Пазарът в 
момента е много 
конкурентен 

Станимир Василев, 
изпълнителен директор на 
„ИзиКредит”

Декември идва  
с очакване за още  
по-голям ръст
Не е изключено 
някои компании да 
излязат от пазара, 
коментираха 
мениджъри на 
небанкови дружества
Небанковите кредитни дру-
жества отчитат ръст в търсе-
нето на кредити. При „Ти Би 
Ай Кредит” увеличението 
на отпуснатите кредити е 
14% през третото триме-
сечие на годината спрямо 
същия период година по-
рано. Спрямо предходното 
тримесечие ръстът е 8%. 
„ИзиКредит” също отчитат 
повече отпуснати заеми, като 
при тях броят на одобрените 
кандидати е нараснал с 31% 
на годишна база. Така в края 
на септември кампанията е 
отпуснала 78 хил. броя ке-
шови потребителски заеми. 
От „БНП Париба Лични 
Финанси” и от „КредиБул” 
също посочиха, че има ръст, 
но не посочиха точна сума и 
брой заеми.

Данни
През второто тримесечие 
обемът на отпуснатите 

„бързи” кредити отбеляза 
първи ръст от пет тримесе-
чия насам. Според данни на 
Българската народна банка 
компаниите за небанкови 
кредити са отпуснали заеми 
в размер на 1.750 млрд. лв. в 
края на юни, което е увели-
чение от 1.4% спрямо март.

очаквания
Повечето фирми за „бър-
зи” кредити коментираха, 
че през третото тримесечие 
ще има ново увеличение, 
най-вече заради празниците. 
„Последното тримесечие на 
годината традиционно е с 
30-40% по-силно от който и 
да е друг период на година-
та”, каза Валентин Гълъбов, 
изпълнителен директор на 
„Ти Би Ай Кредит”. 

пример отвън
Световният модел все по-
силно навлиза в България. 
Дружествата за небанково 
кредитиране вече носят кре-
дитите направо в дома на 
хората. В САЩ и в Европа 
тази услуга се предлага по-
вече от 100 години. „Бър-
зите” кредити се търсят все 
повече, обясниха повече-

то мениджъри на подобни 
фирми. Това е не само в 
България, а навсякъде по 
света, коментираха те. При-
чината е, че търговците на 
техника и кредитодателите 
имат много добра синергия. 
„Има промоции, които са 
изключително изгодни за 
хората, защото търговецът 
се отказва от част от печал-
бата си заради промоцията, 
предоставя я на кредити-
ращата компания, намаля-
ва лихвите и се получават 
много изгодни условия”, 
каза Гълъбов. 

Според него в Европа 
има много компании, кои-
то са добре развити в този 
сегмент, но все още не са 
навлезли на българския па-
зар. Заради това може да се 
очаква скоро и у нас да се 
появят нови играчи. „На 
пръв поглед кредитиране-
то изглежда лесно и дохо-
доносно и това привлича 
доста нови малки компа-
нии”, обясни Ив Аруе, из-
пълнителен директор на 
„КредиБул”. Той обаче е на 
мнение, че някои от новите 
компании ще изчезнат от 
този бизнес.  

Някои от новите компании 
може да излязат от пазара
Наблюдава се тенден-
ция на повишаване на 
търсенето на потребител-
ски кредити. Все още обаче  
не наблюдаваме съществе-
на промяна в активностите 
на компаниите. Има из-
вестно раздвижване, което 
е в резултат на очакванията 
на компаниите за възстано-
вяване на българската  
икономика и по-конкретно 
за увеличаване на търсене-
то на кредити. 

На пръв поглед 
кредитирането изглежда 
лесно и доходоносно и 
това привлича доста нови 
малки компании в този сег-
мент. Може да се очаква, 

Има раз-
движва-
не, което 

е в резултат на 
очакванията на 
компаниите за въз-
становяване на 
икономиката

ив аруе,  
изпълнителен директор на 
„КредиБул”

че някои от новите 
компании ще изля-
зат от бизнеса.

Интересът към „бързите” 
кредити се увеличи
В сравнение с 2009 
г. наблюдаваме леко 
повишаване на инте-
реса към тези кредити. 
През последните месеци 
наблюдаваме ръст на 
пазара, но точна цифра не 
може да се даде. Според 
мен основната причина за 
това е стабилизирането на 
икономическата обста-
новка. 

Много хора станаха 
по-уверени, че ще могат 
да обслужват своите 
заеми, и затова канди-
датстват за бързи кешови 
кредити, които са много 
подходящи за покриване 
на текущи нужди. От тази 

През послед-
ните месеци 

наблюдаваме ръст 
на пазара, но точна 
цифра не може да 
се даде 

Луик льо пишу,  
изпълнителен директор  
на „БНП Париба Лични Финанси”

гледна точка дългите 
процедури за одо-
брение и таксите 
за разглеждане 
и обслужване на 
кредита, прилага-
ни от банките, са 
неизгодни за тях.

	
разЛичия В уСЛоВията  

на банките и на компаниите  

за "бързи" креДити

Банки                  Кредитни

                компании
СреДен 

Срок на 
поЛучаВане 
на креДита 

 (В Дни)

2 15
СреДен 

гоДишен 

процент на 

разхоДите
14.4 40

СреДен 
периоД на 

изпЛащане 
на креДита

16
седмици

5
години
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Компанията 
иска да отложи 
плащането 
на 6 млн. EUR дълг

Варненската компания 
“Бросс холдинг” АД е по-
редната компания, която ще 
поиска отсрочка за плащане 
на главницата по облига-
ционната емисия, издадена 
от дружеството. Това стана 
ясно от представена от до-
вереника на кредиторите 
ОББ покана за свикване на 
общо събрание на облига-
ционерите на 17 ноември 
тази година. При липса на 
кворум събранието ще се 
отложи за началото на де-
кември.

искане
Според една от точките 
в дневния ред холдингът, 
който се занимава с внос 
и търговия с химически 
продукти “Бросс холдинг”, 
ще поиска от кредитори-
те си промяна на срока и 
плащането на главницата. 
Това е записано в една от 
точките на дневния ред на 
събранието. Облигациите, 
издадени от компанията, 
са 5-годишни и носят го-
дишна лихва от 6-месеч-
ния Euribor плюс надбавка 
от 4.5%. Главницата на 
дълговите книжа, които са 
за 6 млн. EUR, трябва да 
бъде платена еднократно 
на 31 август 2011 г., когато 
е падежът на емисията. 

Облигациите са обезпе-
чени с недвижими имоти,  
собственост на “Бросс хол-
динг”.

От дружеството ще по-
искат от кредиторите да 
се промени и обезпечени-
ето, но не се уточнява как 
точно ще стане това. Про-
мяната на срока ще бъде 
подложена на гласуване 
само ако облигационерите 
се съгласят да променят 
обезпечението по дълго-
вите книжа, е записано в 
поканата за свикване на 
общо събрание. Предлага 
се и промяна на лихвения 
процент на емисията. По-
следното лихвено плащане 
е било в края на август 
2010 г.

профил
Според неконсолидирания 
отчет на “Бросс холдинг” 
за първите девет месеца 
на 2010 г. продажбите му 
падат с 27.7% на годишна 
база до 11.2 млн. лв. Общи-
те приходи на компанията 
са 12.1 млн. лв., или 25.4% 
спад спрямо деветмесечи-
ето на миналата година. 
Въпреки спада на оборота 
печалбата на индивидуална 
база се повишава с 44.8%. В 
края на септември 2010 г. 
положителният финансов 
резултат достига 84 хил. 
лв., а година по-рано е бил 
58 хил. лв.
Активите на “Бросс” са 
51.2 млн. лв., като основна 
част от тях са сгради и кон-

струкции, които са оценени 
на 16.6 млн. лв. Вземанията 
на компанията са 9.4 млн. 
лв., а задълженията в края 
на септември 2010 г. са 
31.9 млн. лв. По получени 
заеми от банки и небанко-
ви финансови институции 
дружеството дължи 11.6 
млн. лв., а задълженията 
по облигационната емисия 
са 11.7 млн. лв.

Собственост
В България “Бросс хол-
динг” е мажоритарен или 
едноличен собственик на 
капитала на 7 дружества, 
които работят в областта на 
производството и търгови-
ята с химически продукти. 
Холдингът е собственик 

и на 30% от търговското 
“Мастер” ООД. “Бросс” 
е едноличен собственик 
на дружества в Сърбия и 
Румъния, като държи и 
контролните пакети в пол-
ска и украинска търговска 
компания. Холдингът е и 
50% собственик на “Геоцел 
Про”, Румъния.
Акциите на компанията не 
се търгуват на Българската 
фондова борса, като “Бросс” 
е емитирал на капиталовия 
ни пазар единствено еми-
сия облигации. Акционери 
с по 50% от капитала са 
председателят на съвета на 
директорите Сергей Липчев 
и изпълнителният директор 
Здравко Гючлиев.

атанас Христов

И “Бросс холдинг” се нареди за отсрочка на облигациите си

Фериботът във Варна чака 
2.5 млн. лв. от държавата
Линията до пристанище Кавказ има потенциал да удвои и утрои 
обема на превозваните товари, смятат експерти
Около 2.5 млн. лв. трябва 
да отпусне държавата за 
текущ ремонт на ферибот-
ната връзка на пристанище 
Варна, за да се гарантира 
сигурността на превозите. 
Това съобщи Георги Мин-
чев, зам.-председател на 
Българо-руската търгов-
ско-промишлена палата и 
управител на фирмата за 
жп превози “Транс бал-
кани”. Той цитира данни, 
според които до края на 
октомври тази година по 
линията между Варна и ру-
ското пристанище Кавказ 
са превозени близо 70 000 
тона товари. Очакванията 
обаче са за кратко време 
обемът им да се удвои.  

перспектива
Фериботната връзка меж-
ду българското и руското 
черноморско пристанище 
бе открита през март 2009 
г., като за момента по нея 
оперира само руската ком-
пания “Аншип”. Засега по 
линията Варна - Кавказ 
пътуват два руски железо-
пътни ферибота, но в сре-
дата на 2011 г. се очаква 
по вода да бъде пуснат и 
първият български кораб. 
Той ще е пригоден за пре-
воз не само на вагони, а и 
на пътници и автомобилни 
товари. Това ще разшири 
перспективите пред лини-
ята, тъй като ще предложи 
алтернатива на рисковия 
за превозвачите маршрут 
към Русия през терито-
рията на Украйна, обясни 
Георги Минчев.

Той обясни, че в момента 
по фериботната линия се 
пренася главно втечнен газ 
от Русия, като от превозе-
ните 1809 вагона от Кавказ 
към Варна 1480 са били с 
пропан-бутан. Интерес към 
фериботния път обаче има 

 Фериботният транспорт е една от перспективите за развитие на Варна като пристанищен град, смя-
тат компании от транспортния бранш  снимка емилия костадинова

▶

и от български, сръбски и 
гръцки транспортни ком-
пании. Турски производи-
тели от европейската част 
на страната също ползват 
услугите на новата линия, 
като месечно за Русия и 
Средна Азия вече зами-
нават по 10 вагона с те-
хни товари. Според Георги 
Минчев Русия става все 
по-важен пазар за редица 
европейски страни, вклю-
чително и за България, но 
за да се стимулира износът, 
е необходима и адекватна 
транспортна политика. 

Собственост
Главният проблем пред фе-
риботната линия от Варна 
е лошата поддръжка на 
пристанищните съоръже-
ния през годините. Тер-
миналът е собственост на 
държавата с принципал 
министерството на транс-
порта, но се стопанисва от 
БДЖ, Национална компа-
ния “Железопътна инфра-
структура” и Държавно 
предприятие “Пристанищ-
на администрация”. Заради 
хладните политически и 
икономически отношения 
с Русия дълги години прис-

До 5 години
Фирми очакват 
1 млрд. USD 
износ към Русия

България трябва да поло-
жи усилия за увеличаване на 
износа си към Русия с перс-
пективата до 4-5 години 
той да достигне 1 млрд. 
USD. това смята председа-
телят на Българо-руската 
търговско-промишлена 

▶

палата Желю добрев. той 
цитира статистически 
данни, според които през 
миналата година стокооб-
менът между двете дър-
жави е бил близо 3.45 млрд. 
USD, но износът ни е бил 
едва за 416 млн. USD. стра-
ната ни изнася за руския 
пазар основно вина, лекар-
ства, козметика, арматур-
ни заготовки, селскосто-
панска продукция. в почти 
всички области обаче изно-

сът ни рязко е намалял през 
последните 10-15 години. 
според Желю добрев една 
от причините е влошеното 
качество на продуктите. 
“Руснаците например вече 
пият френски вина, а част 
от нашите производите-
ли им предлагат качество 
от социалистическо време. 
По тази причина ако в нача-
лото на прехода сме изна-
сяли за руския пазар над 350 
млн. бутилки вина, коняци и 

шампанско, през последни-
те години продукцията ни 
за този пазар не надхвърля 
60 млн. литра”, посочи той. 
от Българо-руската тър-
говско-промишлена палата 
очакват предстоящата 
среща между премиерите 
Бойко Борисов и владимир 
Путин в софия да даде тла-
сък на износа ни за Русия, 
както и на стратегиче-
ски проекти като “Южен 
поток” и аеЦ “Белене”. 

танището е оцелявало с 
минимално финансиране. 
В същото време от руска 
страна в пристанище Кав-
каз вече са вложени над 50 

млн. EUR. “Наясно сме, 
че нашата държава няма 
откъде да извади тези па-
ри, затова изходът е да 
се потърси стратегически 

инвеститор. Той може да 
вземе съоръженията на 
концесия, а в замяна - да 
направи необходимите ин-
вестиции”, посочи Геор-

ги Минчев. Според него 
добри перспективи има и 
пред линията Варна - Или-
човск - Поти/Батуми.

радостина маркова

Кавказ - Варна

1809 вагона

63 975 тона

Варна - Кавказ

1759 вагона

4990 тона

▶ Превозени 
товари между 
Варна и Кавказ
(януари - ноември 2010 г.)



Лошите активи на 
британския трезор са 
се свили с 40% през 
юли - септември

Британската банка Royal 
Bank of Scotland (RBS) от-
ново излезе на загуба през 
третото тримесечие на го-
дината, след като отчете 
малка печалба за предход-
ния период. Основна при-
чина за по-слабия резултат 
е вноската в размер на 825 
млн. GBP, изплатена на 
държавния фонд за защита 
на активите, обясниха от 
банката. 

Постигнати  
цели
Трезорът, който е 83% соб-
ственост на правителството 
заради предоставената фи-
нансова помощ по време на 
кризата, отчете нетна загуба 
от 1.146 млрд. GBP за пери-
ода юни - септември спря-
мо 257 млн. GBP печалба 
за предходното тримесечие. 
Въпреки това резултатът 
е по-добър от отбелязана-
та загуба в размер на 1.8 
млрд. GBP година по-рано. 
Отписаните лоши активи 
са се свили с цели 40% и 
са достигнали 1.95 млрд. 
GBP. „Резултатите за трето-
то тримесечие показват, че 
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RBS отново излезе на загуба 
след малка печалба

Първите автомобили 
от фабриката в Лайп-
циг ще излязат на 
пазара през 2013 г.

Германският автомобилен 
производител Bayerische 
Motoren Werke (BMW) от-
кри първия в страната завод 
за масово производство на 
електрически коли. Общо 
400 млн. EUR ще бъдат 
инвестирани в проекта до 
2013 г. Фабриката в Лайп-
циг ще бъде част от ком-
плекса, където в момента се 
произвеждат вариантите на 
модела 1 Series. 

Старо и ново
Новите автомобили ще се 
казват Megacity. Те ще при-
тежават някои от типичните 
за BMW характеристики, 
но ще имат и нови еле-
менти. Все още не е ясно 
колко автомобила ще се 
произвеждат годишно, но 
се очаква да са от порядъка 

на десетки хиляди бройки. 
Продажбите трябва да запо-
чнат през 2013 г. 

Смело начинание
След General Motors и 
Nissan германската ком-
пания е поредният произ-
водител, който залага на 
готовността на купувачите 
да платят по-висока цена 
за екологична кола. За сме-
лото си начинание BMW 
може да разчита на плате-
жоспособните си клиенти, 
които според анализатори 
са първите хора, които ще 
си купят такива автомобили 
за придвижване в града или 
на близки разстояния.

Тъй като това е нов пазар, 
подобно на другите произ-
водители с такива проекти 
BMW представя плановете 
си близо две години преди 
колите да са готови за про-
дажба. От компанията обяс-
ниха, че целта е клиентите 
да се подготвят за новия вид 
автомобили.                       

BMW започва масово 
производство на  
електрически коли

Toyota може да премести още от 
производството си извън Япония
Скъпата местна  
валута прави  
автомобилния  
производител некон-
курентоспособен

Най-голямата автомобилна 
компания в света Toyota пре-
дупреди, че може да изнесе 
още от производството си в 
чужбина, ако местната ва-
лута продължи да поскъпва. 
Покачването на курса на 
йената се отразява на конку-
рентоспособността на ком-
панията, каза финансовият 
директор Сатоши Озава.

Голям проблем
Toyota прогнозира рязко 
намаляване на печалбата 
през втората половина от 
финансовата година, която 
приключва в края на март 
2011 г. Ако резултатите 
спаднат повече от очак-
ваното, компанията може 
да премести допълнител-
на част от производството 
си извън страната, посочи 
Озава.

За рисковете, които крие 
скъпата йена, наскоро пре-
дупреди и президентът на 
Toyota. Според Акио Тойо-
да това е „голям проблем” 
за цялата японска промиш-
леност.

заради икономиката
На пресконференция за 

▶ Royal Bank of Scotland в 
момента разпродава ак-
тиви заради получената 
държавна помощ

400 
▶ млн. EUR ще бъдат 
инвестирани в завода в 
Лайпциг през следващите 
две години

2013 
▶ е годината, когато пър-
вите електрически коли 
Megacity ще се появят на 
пазара

банката продължава да се 
възстановява”, коментира 
главният изпълнителен ди-
ректор Стивън Хестър. По 
думите му RBS изпълнява 
заложените цели.

През първата половина 
на 2010 г. RBS отчете пе-
чалба за първи път от 2007 
г. насам. Миналата година 
финансовата институция 

отбеляза загуба в размер 
на 4.37 млрд. USD, което я 
постави на осмо място по 
този показател в света.

Под контрол
От банката посочиха, че 
разходите се контролират 
добре. Повече от 20 хил. ду-
ши бяха съкратени, откакто 
държавата даде финансово 

рамо на трезора. В момента 
RBS изпълнява мащабна 
програма за разпродажба 
на активи, като наскоро по-
стигна сделка с испанската 
банка Santander за 318 от 
клоновете си. Продажбите 
се правят по настояване на 
Европейската комисия за-
ради получената държавна 
помощ.                              

▶ В момента Toyota произвежда 3 млн. коли в Япония                 Снимки BlooMBERg

1.146 
▶ млрд. gBP е чистата 
загуба на британската 
банка за третото три-
месечие на годината след 
отбелязана печалба от 
257 млн. gBP за предходния 
период

представяне на тримесеч-
ните резултати на компа-
нията в края на миналата 
седмица Сатоши Озава 
коментира, че ако ситуа-
цията не се промени, „това 
ще бъде изключително бо-
лезнено за нас”. По думите 
му заради японската иконо-
мика компанията иска да 
запази производството в 
страната, където в момен-
та се правят 3 млн. коли. 
„Ние обаче бързо губим 
конкурентоспособност”, 
посочи Озава.

ревизия на  
прогнозите
От компанията обявиха до-
пълнително съкращаване 
на капиталовите разходи 
със 70 млрд. JPY за втората 
половина на финансовата 
година. Заради свиването 
на разходите нетната печал-
ба за цялата година ще бъде 
малко по-висока от предва-
рителните очаквания, като 
ще достигне 350 млрд. JPY 
вместо 340 млрд. JPY. В 
същото време продажбите 
се прогнозира да намалеят 

с 2.5% и да бъдат в размер 
на 1.9 трлн. JPY. 

За първото полугодие 
Toyota отчете нетна печал-
ба от 289 млрд. JPY, кое-
то означава, че за периода 
октомври - март чистият 
резултат ще бъде само 61 
млрд. JPY, или 20% от пе-
чалбата за същия период на 
миналата година.

още удари
Освен скъпата йена про-
блем за компанията пред-
ставляват и прекратяването 

Баланс
Продажбите 
на Toyota 
нарастват  
с 5.8%

Toyota увеличи про-
дажбите си с 5.8% през 
второто тримесечие на 
финансовата година.

За периода юли - сеп-
тември компанията 
отчете продажби в раз-
мер на 4.807 трлн. JPY 
(59.58 млрд. USD).

Продажбите в Япония 
нараснаха през вто-
рото тримесечие, но 
въпреки това компани-
ята отчете загуба от 
24.5 млрд. JPY от мест-
ния пазар.

Оперативната печал-
ба на автомобилния про-
изводител в световен 
мащаб нарасна почти 
двойно и достигна 111.46 
млрд. JPY.

Почти две трети 
от резултата обаче се 
дължи на финансови при-
ходи, а не на автомобил-
ни продажби.

Чистата печалба скочи 
почти четворно за 
същия период и достиг-
на 98.69 млрд. JPY спрямо 
21.84 млрд. JPY година по-
рано.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

на държавната програма на 
насърчаване покупките на 
екоколи в Япония в нача-
лото на септември, както и 
слабото икономическо въз-
становяване в САЩ, които 
са най-големият пазар за 
Toyota. През октомври про-
дажбите в Япония спаднаха 
с цели 24%. Компанията 
намали прогнозата си и 
за продажбите в Северна 
Америка с 3.6% и сега за 
цялата финансова година 
очаква да пласира 2.09 млн. 
броя там.                           
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8339 8360
Калай LME USD/т 25920 25950
Олово LME USD/т 2472,5 2490
Цинк LME USD/т 2446 2462
Алуминий LME USD/т 2369 2392
Никел LME USD/т 23260 23300
Алуминиева сплав LME USD/т 2230 2190

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1353,2 1353,7
Сребро LME USD/тр.у. 24,71 24,75
Платина LME USD/тр.у. 1711 1715
Паладий LME USD/тр.у. 646,5 648
Родий LME USD/тр.у. 2270 2270

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 83,42 83,42
Брент ICE USD/б 84,97 84,97
Газьол ICE USD/т 716,25 716,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,96 3,96
Бензин 95 NYMEX USD/т 750 -
Нафта NYMEX USD/т 750 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 265,47
Царевица Yellow CBT USD/т 230,96
Ечемик Feed ASX USD/т 232,76
Памук No.2 NYBOT USD/т 2849,65
Какао  NYBOT USD/т 2785,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4398,15
Соя No.2 ICE USD/т 455,06
Захар White NYSE LIFFE USD/т 726,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

4.11.2010	г.

158,50 157,72 156,95 156,56 154,63 154,63   
12,03 11,97 11,92 11,89 11,74 11,74   
84,01 83,60 83,19 82,78 81,56 81,56   
102,20 101,70 101,20 100,71 99,22 99,22   
774,55 770,79 767,03 763,27 751,99 751,99   
180,57 179,71 178,85 177,99 171,97 171,97   
80,36 79,97 79,59 79,20 77,27 77,27   
157,39 156,64 155,88 155,12 151,34 151,34   
320,52 319,00 317,47 315,94 305,26 305,26   
207,22 206,23 205,24 204,26 197,35 197,35   
245,39 244,22 243,05 241,88 233,70 233,70   
83,79 83,39 82,99 82,59 79,80 79,80   
241,95 240,80 239,65 238,50 230,43 230,43   

до	15.00	ч.	на	3.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.7896 4.8135  4.9812           4.7896  4.6938   -6.99% 15.50% -9.68% -23.18% 21.01.2008
фонд в акции 7.1915 7.2275  7.4792          7.1915  7.0477   1.52% 14.20% -0.75% -11.16% 23.01.2008
Смесен - консервативен 10.1594 10.3118  10.5658         0.0000  0.0000   0.99% 0.10% 1.27% 1.42% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0994    2.0994    -15.76% 28.56% -17.91% -57.58% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4750    2.4750    -16.80% 25.14% -18.85% -51.37% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3727  11.3670  11.3499 11.3613 11.3613 11.3670 5.82% 0.12% 6.98% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7093  10.6560  10.5494 10.6027  0.0000 -0.50% 3.65% -0.64% 3.14% 06.10.2008
фонд в акции 9.7857  9.7370  9.5909 9.6396  0.0000 -5.29% 8.62% -5.82% -1.29% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 12.9561    12.8278    -4.42% 5.85% -4.78% 5.22% 14.12.2005
фонд в акции 7.4815    7.4074    -11.57% 10.64% -14.45% -5.70% 01.03.2006
фонд в акции 4.2889    4.2464    -27.45% 12.71% -27.33% -17.82% 21.06.2006
фонд в акции 7.5385    7.3189    -7.59% 11.59% -3.27% -10.73% 05.02.2008
фонд в акции 11.1887    10.8628    5.85% 12.49% 9.14% 3.05% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1464    12.1464    7.07% 0.17% 8.49% 8.34% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5361    82.2472  82.5361  -0.48% 1.39% -0.56% -4.41% 20.11.2006
фонд в акции 47.7157    47.4771  47.7157  -8.06% 2.63% -9.88% -13.22% 20.11.2006
фонд в акции 63.0844    62.7690  63.0844  -8.49% 4.88% -6.18% -11.95% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.9017    94.4739    -7.28% 3.35% -8.98% -1.30% 04.01.2007
Смесен - балансиран 77.4545    76.3013    -7.18% 2.47% -8.61% -7.74% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31875    1.31611    5.50% 0.72% 6.47% 5.74% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07000    1.06360    -0.86% 4.17% -0.87% 1.32% 01.12.2005
фонд в акции 0.73192    0.72105    -6.36% 8.29% -7.05% -6.63% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74275    0.73831    1.20% 2.55% 2.31% -10.63% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05214    1.04899    2.56% 0.40% 3.55% 3.29% 07.05.2009

Смесен - балансиран 96.1895    95.2323    -6.84% 6.36% -8.43% -0.89% 07.12.2005
Смесен - балансиран 100.9297    99.9255    -8.48% 5.19% -10.56% 0.09% 06.03.2006
фонд в акции 80.6875    79.4861    -10.92% 9.52% -12.59% -2.70% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.3879    123.3879    7.40% 0.47% 8.16% 7.22% 31.10.2007
 93.1318    92.7597    3.16% 2.27% 0.62% -2.59% 01.02.2008
 107.2141  107.1070  106.7857                                         107.1070    4.58% 0.67% 5.15% 5.23% 01.07.2009

Смесен - балансиран 4.7614     4.7330     -3.17% 7.97% -4.62%*** 4.75% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8755  0.8711   0.8690   0.8646     -17.73% 13.74% -17.76%*** -9.51% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.0347     16.9159     -9.06% 6.84% -10.35% 9.15% 28.09.2004
фонд в акции 10.4853    10.3395     -14.08% 8.94% -15.84% 0.84% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1574     1.1403     -10.67% 11.61% -9.60% 1.28% 10.05.2004
фонд в акции 0.7428     0.7318    6.46% 17.31% 11.78% -7.35% 04.10.2006
фонд в акции 1.0203     1.0052    16.36% 10.36% 14.47% 0.18% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.0906  130.8947  130.6334    3.71% 3.23% 4.98% 6.10% 04.05.2006
Смесен - балансиран 13.9302  13.9302  13.7923    -7.43% 8.21% -7.67% 1.52% 17.12.2004
фонд в акции 0.7341  0.7269  0.7197    -2.03% 15.26% -3.65% -7.03% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 790.7061    784.7906    1.39% 5.59% 4.92% -8.47% 09.05.2008
фонд в акции 708.8434    703.5403    -0.02% 6.90% 4.78% -11.75% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4236    11.4236    5.10% 1.20% 5.73% 2.83% 30.01.2006
Смесен - балансиран 118.7495    118.7495    -1.06% 5.34% -0.98% 1.96% 30.01.2005
фонд в акции 6.6329    6.6329    -5.83% 10.70% -5.85% -8.25% 30.01.2006
фонд в акции 10.1365    10.1365    0.67% 2.32% 1.18% 0.77% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.9595    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5091  0.5066  0.5041    -3.28% 7.37% -4.41% -20.53% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7362  0.7336  0.7310    -1.39% 3.25% -1.63% -9.94% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0008  0.9993  0.9978    3.78% 1.07% 4.41% -0.02% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2729  1.2710  1.2691     5.09% 0.20% 6.14% 5.30% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2939  1.2900  1.2861     5.56% 0.84% 6.51% 5.64% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8583  0.8549  0.8515     -1.28% 3.29% -2.38% -3.32% 16.03.2006
фонд в акции 0.6217  0.6186  0.6155     -7.86% 5.87% -9.48% -9.83% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7173  0.7144  0.7115     -6.02% 4.19% -6.53% -11.58% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000      N/A N/A N/A N/A 
 1.0385  1.0385  0.9866     N/A N/A N/A N/A 
            
Фонд на паричен пазар 1.1848    1.1848    3.41% 0.12% 4.07% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0305    до 90 дни  над 90 дни    1.60% 3.37% 3.25% 0.39% 12.09.2005
     1.0151  1.0254      
Смесен - балансиран 7.5645    7.5645    -7.91% 9.94% -6.36% -5.78% 01.03.2006
фонд в акции 6.5967    6.5967    -5.90% 9.63% -5.60% -8.50% 01.03.2006
фонд в акции 2.9507    2.9507    5.21% 14.90% 9.51% -28.83% 05.04.2007
фонд в акции 10.5131    10.5131    0.81% 1.85% 1.73% 2.67% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7953                                         0.7913                         0.7894                                                  0.7835                0.7835 0.7874  0.7678 7.98% 12.12% 6.02% -5.32% 22.05.2006
фонд в акции 0.4397                                        0.4375                         0.7894                                                   0.4332               0.4332 0.4354  0.4245 5.40% 15.56% 2.97% -21.18% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 107.7130                                            106.3897                                                                                       105.5957    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 322.4306    321.4648    3.16% 0.42% 4.00% 7.01% 17.11.2003
 13.5046    13.2385    2.58% 2.57% 3.45% 6.05% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2284    11.8687    -0.36% 5.54% 0.21% 3.80% 27.12.2005
фонд в акции 8.6514    8.3970    -1.64% 11.43% -1.35% -3.18% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9227    20.9227    3.17% 4.28% 3.93% 1.48% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6047    6.5717    -2.40% 5.10% -4.08% -11.39% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9995    7.9595    -1.76% 5.00% -2.84% -6.30% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7747    11.7453    8.29% 2.98% 9.45% 5.21% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1774    1.1539    -3.76% 5.11% -3.48% 4.03% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0578    1.0473    0.42% 3.77% 2.29% 2.37% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,41062 0,01916
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,28391 0,12101
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,38711 0,01643
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,44384 0,02472
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,08617 0,02556
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,95538 -0,05769
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62401 0,00039
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,25352 0,02045
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,79155 0,02003
ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,65882 -0,00417
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,14563 -0,03436
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,55949 0,01481
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,15456 0,04696
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,70949 0,01098
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,25293 0,00811
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75585 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13603 0,01229
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,50424 0,05067
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,40895 0,00857
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10206 0,00875
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,25738 0,00941
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,99573 -0,02463
НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,55798 -0,00660
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,51589 0,01248
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10508 -0,00819
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,08021 0,01028
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,68563 0,06170
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,94119 0,07820
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,38869 0,01560
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03983 0,01516
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1912,92000 43,88000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 5.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 8.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	5/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,243459 € 1,268328 € 1,237242
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,903456 € 0,921525 € 0,898939

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,878157 € 0,895720 € 0,873766

Цените са валидни за поръчки, подадени на 2/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	8/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,14483 лв. 1,14483 лв. 1,14483 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 8/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	5.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0305	лв. 1.0151	лв. 1.0254	лв.	 1,60	% 3,25	%

Сентинел	-	Рапид 1,1848	лв. 1,1848	лв. 3,41	% 4,07	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	4	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,39 1,39 1,4 1,39

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,87 0,87 0,87 0,87

ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,98 112,01 113,25 111,84

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,38 1,38 1,38 1,37

НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,15 8,16 8,19 8,13

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,29 9,3 9,32 9,25

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,41 1,41 1,43 1,41

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,41 1,41 1,42 1,4

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 270,45 270,75 272,74 270,26

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,5 24,53 24,71 24,51

РУСКА РУБЛА RUB 42,79 42,83 43,18 42,75

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,97 3,97 3,98 3,96

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 5.11.2010 г.

N/A 13.4846  12.2104   8.6387  
323.0745 N/A 12.1684 8.6090  
324.6843 13.3715 N/A 8.5666  
324.6843 13.3715 12.1085 N/A  
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Цената на 
среброто 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Лондон 
достигна 26.65 USD/
тр. у. Голяма помощ 
на благородния ме-
тал оказа слабият 
долар, който загуби 
близо 0.5%

По време 
на бор-
совата 

сесия в петък 
измерителят до-
бави 136 пункта 
към стойността 
си. Причина за 
резкия скок стана 
решението на Фед 
да отпусне  
600 млрд. USD

индекс на деня

2.86
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9625.99 пункта

Стока на деня

1.9
▶ поевтиня 
нерафинираната захар на 
борсата в Ню Йорк и стигна 
684 USD/т

Златото пак е остров на сигурност за инвеститорите
Златото успя да 
подобри собствения 
си рекорд от 1381.15 
USD/тр. у., поставен на 
14 октомври. В рамките 
само на една сесия бла-
городният метал добави 
към стойността си 12.4 
USD, давайки заявка, че 
следващата цел е 1400 
USD/тр. у. Решението 
на Федералния резерв 
на САЩ да похарчи 600 
млрд. USD за купуване 
на облигации продължи 
да подрива доверието в 
американската валута. 
Само в рамките на три 
дни тя загуби 3% от 
стойността си. 

Според анализаторите 
на Bloomberg решение-
то на Фед ще продължи 
да оказва влияние и през 
следващата седмица. 
Над 70% от тях са на 
мнение, че металът ще 
поскъпне над 1400 USD/
тр. у. още през първата 
сесия на следващата 
седмица. От Goldman 
Sachs потвърдиха в 
петък своята прогноза за 
1650 USD/тр. у. в края 
на едногодишния пери-

од. От банката добавиха, 
че независимо от ви-
соките цени в момента 
търсенето на ценния 
метал ще продължи 
да бъде голямо заради 
страха от инфлация.

От началото на годи-
ната досега жълтият 
метал е добавил 27% 
към стойността си. 
Единствените по-дохо-

доносни активи са също 
от групата на благород-
ните метали. С голямо 
поскъпване през годи-
ната може да се пох-
вали паладият, който е 
добавил 60% в рамките 
на десет месеца. Много 
добро представяне 
прави и среброто, чиято 
доходност вече прибли-
жава 50%.

На борсата в Ню Йорк 
цената на златото с 
незабавна доставка се 
покачи до 1396 USD/тр. 
у., което е поскъпване 
от 0.98%. При среброто 
дневното повишение 
достигна 2.14% до ре-
кордните за последните 
30 години 27.65 USD/
тр. у. Най-търсеният 
метал обаче си остава 
паладият. Неговото 
търсене е главно от ав-
томобилната индустрия, 
където се използва за 
производството на авто-
мобилни катализатори. 
Цената му на борсата 
в Лондон достигна 
680 USD/тр. у., което е 
поскъпване от 2.5% на 
дневна база.  

На борсата 
в Ню Йорк 

цената на златото с 
незабавна доставка 
се покачи до 1396 
USD/тр. у., което 
е поскъпване от 
0.98%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ Опасенията на инвеститорите от голяма инфлация ги кара да залагат все  
повече на златото като най-нискорискова инвестиция

Данните за заетостта в САЩ 
стабилизираха долара

Британската 
лира отбеляза 

10-годишен връх 
спрямо долара и се 
котираше за 1.6297 
GBP/USD

Станислав пондев
„Логос”

▶ В рамките на два дни доларът загуби 3% от стой-
ността си, но тази загуба беше наваксана отчасти в 
петък                     СНимки BloomBerg

Еврото стартира измина-
лата седмицата с пони-
жение, достигайки ниво 
1.3863 EUR//USD. Негатив-
но влияние върху търсенето 
на валутата оказаха по-сла-
бите от очакваното данни за 
щатската икономика, които 
провокираха разпродаване 
на рискови активи. Впо-
следствие еврото се покачи 
до нов 10-месечен връх на 
ниво 1.4281 EUR/USD, след 
като Федералният резерв 
взе решение да инжектира 
нови 600 млрд. USD в щат-
ската икономика. Амери-
канската централна банка 
ще купува по 75 млрд. USD 
дългосрочни държавни 
облигации на месец, като 
ще преразглежда периодич-
но пакета в зависимост от 
възстановяването на иконо-
миката. Това решение оказа 
негативно влияние върху 
търсенето на американската 
валута, тъй като подобно 
стимулиране на щатската 
икономика ще обезцени 
допълнително долара.
Търсенето на еврото беше 
подсилено и от решението 

Пшеницата 
поскъпва, макар  
и по-бавно
Цените на зърното по 
световните борси отбе-
лязаха повишение спрямо 
предходната седмица. 
В Чикаго пшеницата се 
търгуваше за 262 USD/т, а 
царевицата за 232 USD/т. 
На борсата в Будапеща, 
както и в САЩ, увеличе-
нието беше в рамките на 
1 USD. Европшеницата 
се котираше на 409 лв./т, 
а царевицата се повиши 
леко до 340 лв./т. По-из-
разително поскъпване 
имаше единствено при 
маслодайния слънчоглед, 
където цените скочиха 
с над 13 лв. до 879 лв./т. 
Нерафинираното олио 
в Ротердам естествено 
последва тенденциите при 
суровината и поскъпна с 
85 USD до 1385 USD/т. 
На Софийската стокова 
борса търговците бяха 
раздвоени. Хлебната 
пшеница се търсеше на 
340-350 лв./т, но предлага-
нето не слезе под 400 лв./т. 
При царевицата имаше 
само заявки „купува” на 
320 лв./т, но продавачи 
нямаше. Липсваха и 
официални котировки за 

слънчоглед, но по думи на 
търговци той гравитира 
около 800 лв./т. И тук, 
както при царевицата, 
продавачите предпочетоха 
да изчакват.
При хранителните стоки 
нямаше промени в цените 
и предлагането продъл-
жава да е разнообраз-
но. Както обикновено, 
нехранителните стоки се 
търгуваха усилено. 

Сделки имаше за дърва 
за огрев на 70 лв./куб. м, 
за кафяви въглища от 290 
до 304 лв./т, брикети на 
268 лв./т и въглища на 188 
лв./т. Горивата също бяха 
популярни - бензин А 95 
се продаваше за 1750 и 
2150 лв./хил. л, а А 98 на 
1910 лв./хил. л. Дизелово-
то гориво според вида си 
се реализира от 1214 до 
1830 лв./хил. л, газьолът 
- в диапазон от 1177 до 
1679 лв./хил. л. имаше и 
покупки на газ пропан-
бутан - 1018 лв./хил. л, на 
мазут - на 914 лв./т и на 
моторни масла на 12 лв./л.

Таня панайотова, 
Софийска стокова борса

е останало на равнище 
9.6%. Тези нива са по-до-
бри в сравнение с предва-
рителните очаквания на 
анализаторите.

Стерлингът отново беше 
сред най-търсените валу-
ти и отбеляза нов 10-ме-
сечен връх спрямо долара 

на ниво 1.6297 GBP/USD. 
Причина за силния възход 
на валутата стана реше-
нието на английската цен-
трална банка, която запази 
без промяна основната си 
лихва на 0.5% и остави 
„замразена” количествена-
та програма за 200 млрд. 
GBP.  

На послед-
ната бор-
сова сесия 

суровината поевти-
ня с 12 USD заради 
по-слабото търсене. 
Инвеститорите 
предпочетоха да 
вложат парите си в 
метали и обърнаха 
гръб на агрокулту-
рите

Коментар

на Европейската централна 
банка да остави основната 
лихва на ниво 1%. 

Председателят на банката 
Жан-Клод Трише заяви, 
че лихвените нива остават 
на подходящи равнища. 
Също така неговото мнение 
е, че ценовото развитие е 
умерено, а инфлационните 
очаквания са непроменени.
В петък доларът получи 
известна подкрепа от да-
нните за заетостта в САЩ. 
По данни на Бюрото по 
труда заетостта в несел-
скостопанския сектор се 
е повишила със 151 хил., 
а нивото на безработица 

Сребро
USD/тр.у.
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Основните критики 
към Анкара са огра-
ничената свобода на 
вероизповеданията, 
правата на жените 
и неспазването на 
човешките права

За да се ускорят прегово-
рите с Турция за членство-
то й в Европейския съюз, 
страната трябва да приеме 
нова конституция. Това е 
записано в годишния до-
клад на ЕС за прогреса на 
държавите, които искат да 
се присъединят към 27-те, 
съобщава Франс прес.

“Нова гражданска кон-
ституция ще предостави 
сериозна база за бъдещо 
засилване на демокрация-
та в Турция и ще изравни 

стандартите в страната с 
тези в ЕС, се посочва още 
в доклада. Евросъюзът да-
ва положителна оценка на 
Турция за резултатите от 
референдума през септем-
ври, на който турците одо-
бриха пакет от промени на 
конституцията. Промените 
включват реформи на съда 
и свиване на ролята на во-
енните. От Еврокомисията 
посочват, че това е “стъпка 
в правилната посока”.

Размахване на пръст
Основните критики на ЕС 
към Анкара са свързани 
с ограничената свобода 
на вероизповеданията и 
липсата на развитие по 
отношение на спазване-
то на правата на жените. 
Турция е представила не-
задоволителни резултати 

по въпроса с кюрдите. 
Друг ключов момент за 
ускоряването на прего-
ворите е позицията на 
Турция по отношение на 
Кипър. Според ЕС Тур-
ция трябва да промени и 
действията си към Кипър 
и задълбочено да обсъди 
споровете за границата.

От години Гърция и Тур-
ция спорят чия собственост 
е островът. Сега той е раз-
делен на международно 
призната кипърска гръцка 
част и призната единствено 
от Турция Севернокипърска 
турска република. Въпреки 
критиките в няколко об-
ласти Евросъюзът поздра-
вява Анкара за прогреса в 
борбата срещу корупцията. 
ЕС оценява положително и 
активната роля на Турция в 
Близкия изток.  

ЕС ще ускори преговорите с Турция, 
ако страната промени конституцията си

Близо 8 млн. жени в Турция нямат никакво образование ▶

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

О  Б  Я  В  А

„НАпОителНи системи” еАД, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 
15е от ПРУПДТДДУК, Заповед № РД 56-31/08.10.2010 г. на министъра на 
земеделието и храните и Заповед № РД-11-140/03.11.2010 г. на изпълни-
телния директор на дружеството, открива процедура по провеждане 
на търг с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем 
на Помещение - стая № 3, с площ от 15 кв. м, находящо се на ІV етаж в 
административна сграда на „Напоителни системи” ЕАД, клон Видин, ул. 
Цар Александър ІІ № 13-А. Имотът се отдава под наем за срок от 5 год. 
Началната тръжна цена е в размер на 1 080,00 /хиляда и осемдесет/ лева 
с ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 24.11.2010 г. в 10 часа в 
„Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Видин, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 08.12.2010 г.  
от 10 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01

О  Б  Я  В  А

„НАпОителНи системи” еАД, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е 
от ПРУПДТДДУК, Заповед № РД 56-29/08.10.2010 г. на министъра на земе-
делието и храните и Заповед № РД-11-142/03.11.2010 г. на изпълнителния 
директор на дружеството, открива процедура по провеждане на търг 
с тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем на 
водностопанско съоръжение – язовир „Долно ново село”, с площ 171,297 
дка, находящ се в землището на с. Малко Дряново, общ. Братя Даскалови 
за рибностопанска дейност (отглеждане на аквакултури в мрежени 
клетки - садки). Имотът се отдава под наем за срок от 5 год. Началната 
тръжна цена е в размер на 6 600,00 /шест хиляди и шестстотин/ лева 
с ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 23.11.2010 г. в 11 часа в 
„Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга по 
местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя на 
„Напоителни системи” ЕАД - клон Стара Загора, като необходимо условие 
за това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 07.12.2010 
г. от 11 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01

О  Б  Я  В  А

„НАпОителНи системи” еАД, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 15е 
от ПРУПДТДДУК, Заповед № РД 56-28/08.10.2010 г. на министъра на земе-
делието и храните и Заповед № РД-11-143/03.11.2010 г. на изпълнителния 
директор на дружеството, открива процедура по провеждане на търг с 
тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем на вод-
ностопанско съоръжение – язовир „Одринци”, находящ се в землището 
на с. Одринци с ЕКАТТЕ 53432, общ. Добрич за рибностопанска дейност 
(стопански риболов).. Имотът се отдава под наем за срок от 5 год. Начал-
ната тръжна цена е в размер на 4 800,00 /четири хиляди и осемстотин/ 
лева с ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 23.11.2010 г. в 10 часа 
в „Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Варна, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 07.12.2010 
г. от 10 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01

О  Б  Я  В  А

„НАпОителНи системи” еАД, гр. София, на основание чл. 14 - чл. 
15е от ПРУПДТДДУК, Заповед № РД 56-30/08.10.2010 г. на министъра на 
земеделието и храните и Заповед № РД-11-141/03.11.2010 г. на изпълнителния 
директор на дружеството, открива процедура по провеждане на търг с 
тайно наддаване, при закрито заседание, за отдаване под наем на част 
от водностопанско съоръжение - язовир „Тръстиково” - 500 дка от имот 
№ 000355 с площ 625,463 дка, находящ се в землището на с. Тръстиково 
с ЕКАТТЕ 73393, общ. Аврен за рибностопанска дейност (стопански 
риболов). Имотът се отдава под наем за срок от 10 год. Началната 
тръжна цена е в размер на 4 320,00 /четири хиляди триста и двадесет/ 
лева с ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 23.11.2010 г. в 13 часа 
в „Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 

16 ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Варна, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 07.12.2010 
г. от 13 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01

На основание чл.144, ал.2 и чл.229, ал.2 от Кодекса за социално осигу-
ряване пенсионно осигурителна компания „ДсК - Родина” АД уведо-
мява осигурените лица в УПФ „ДСК – Родина”, ППФ „ДСК – Родина” ДПФ 
„ДСК - Родина” и ДПФПС „ДСК – Родина”, че заместник-председателят, 
ръководещ управление „Осигурителен надзор” на Комисия за финансов 
надзор, одобри изменение и допълнение в Правилниците за организация и 
дейността на четирите фонда да допълнително пенсионно осигуряване, 
управлявани от пенсионноосигурителното дружество.

Променените в Правилника за организацията и дейността на УПФ „ДСК 
– Родина” са текстовете на чл.1, т.2 и т.11; чл.14, ал.3 и ал.4; чл.15, ал.1 и 
ал.2; чл.77, ал.1, ал.2, ал.3 и ал.4; чл.95 от Правилника.

Променените в Правилника за  организацията и дейността на ППФ 
„ДСК – Родина” са текстовете на чл.1, т.2 и т.5; чл.14, ал.3; чл.15, ал.1 и 
ал.2; чл.79,ал.1,ал.2, ал.3 и ал.4; чл.96 от Правилника.

Променените в Правилника за  организацията и дейността на 
ДПФ „ДСК – Родина” са текстовете на чл.2, ал.3; чл.4, ал.3; чл.135 от 
Правилника.

Променените в Правилника за  организацията и дейността на ДПФПС 
„ДСК – Родина” са текстовете на чл.4, т.1 и т.2; §. 4 от Заключителните 
разпоредби на Правилника.

Повече информация и екземпляри от всеки правилниците могат да се 
получат в централния офис на Компанията на адрес: гр. София, ул.”Княз 
Александър I Батенберг” № 6, всеки работен ден от 9.00 часа до 17.30 часа, 
на тел. 02 / 942 70 17, както и на интернет страницата на Компанията - 
www.dskrodina.bg.

ОБщиНА плеВеН, на основание §4к, ал.6 от ПЗР на ЗСПЗЗ съобщава, 
че със заповед №РД-18-11/20.10.2010год. на Областен управител на об-
ласт Плевен е одобрен плана на новообразуваните имоти в М 1:1000 и 
регистъра към него на земеделските земи, предоставени за ползване 
на граждани въз основа на актове по §4 от ПЗР на ЗСПЗЗ, находящи се 
в м.”Мъртва долина”, землище гр.Плевен, Община Плевен, област Пле-
вен, които са изложени в стая № 4 на Общината.

Жалби срещу одобрения план на новообразуваните имоти могат да 
се подават от заинтересуваните лица чрез областния управител на 
област Плевен пред Административен съд - Плевен в 14-дневен срок от 
обнародването на заповедта.

Заповедта е обнародвана в “Държавен вестник” брой 87 от 05.11.2010 г.

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

срок за подаване на заявките: 
до 11 ч. в деня преди публикация За допълнителна информация  и заявки:  тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

Търгове, конкурси, Корпоративни  промени, 
Покани  за обществени  поръчки, Търгови 

предложения Изменения по наредби, Процедури  по 
приватизация, Уведомления и  други обяви  от 

частната  и държавната сфера

КОРпОРАтиВНи съОБщеНиЯ и ОБЯВи 
НА ДъРжАВНи иНституЦии
КОРпОРАтиВНи съОБщеНиЯ и ОБЯВи 
НА ДъРжАВНи иНституЦии



Най-голямата банка в света 
вече не е нито американ-
ска, нито швейцарска. След 
фалита на Lehman Brothers 
лидерът сред финансовите 
институции вече се намира 
във Франция. Става дума 
за френския банков гигант 
BNP Paribas SA. Това по-
казва анализ на Bloomberg 
на базата на активите на 
банките. За последните три 
години френската банка 
е увеличила активите си 
с 34%, като към юни те 
вече са 2.24 трлн. EUR. 
Тази сума е съизмерима с 
активите на най-голямата 
американска банка Bank of 
America и Morgan Stanley, 
но взети заедно.

Опозиция
Докато финансовите ре-
гулатори по целия свят 
се опитват всячески да 
ограничат образуването 
на твърде големи банкови 
консорциуми, които биха 
представлявали заплаха за 
стабилността на световна-
та финансова система, във 
Франция тази концепция 
не е приета. Според глав-
ния изпълнителен дирек-
тор на BNP Paribas Бодуен 
Про няма каквато и да е 
причина капиталът на уп-
равляваната от него банка 
да бъде увеличаван. 

На същото мнение заста-
наха и гуверньорът на Bank 
of France Кристиан Ноайе 
и френският финансов ми-
нистър Кристин Лагард, 

които твърдо обявиха, че 
големината на една банка 
по никакъв начин не е свър-
зана с риска, който тя пред-
ставлява за финансовата 
система. Такова поведение 
донякъде е разбираемо, тъй 
като френските банки изля-
зоха сравнително по-слабо 
засегнати от кредитната 
криза и не обезцениха ак-
тиви.

Не така смятат обаче 
финансистите от Morgan 
Stanley. Те застават твърдо 
на мнението, че най-голя-
мата френска банка може 
да се окаже с най-ниските 
стойности за капиталова 
адекватност сред всички го-
леми европейски банки, за 
които важи новото базелско 
споразумение. Това пък от 
своя страна крие огромни 
рискове за международната 
финансова стабилност при 
евентуален срив на бан-
ката.

Финансови  
резултати
Последното тримесечие 
на 2010 г. донесе 46% ръст 
при печалбата на BNP 
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Най-големият банков 
гигант е във Франция
Френската BNP Paribas SA притежава активи за 2.24 трлн. EUR 
и засега е недостижима на върха

 За последното тримесечие печалбата на BNP Paribas SA е стигнала 1.91 млрд. EUR, 
което е ръст от 46% на годишна база
▶

43  
▶ млрд. USD е вложила 
френската банка за 
придобиване на нови 
активи, включително за 
активите на белгийската 
Fortis

▶ Класация на банките по активи

Източник: Bloomberg

№	 Банка	 активи	 Промяна	

	 	 към	края	 на	годишна	База	

	 	 на	юни	(хил.	EUR)		 	 										

1. BNP PariBas 2 237 034 34.47%

2. HsBC  1 976 336  12.46%

3. BarClays 1 938 203 37.03%

4. royal BaNk of sCotlaNd 1 932 161  56.44%

5. BaNk of ameriCa 1 931 737 54.06%

6. deutsCHe BaNk 1 925 655  -0.65%

7. Credit agriCole grouP 1 900 600 N/a

8. mitsuBisHi ufJ 1 891 838 6.26%

9. JPmorgaN 1 645 836 38.13%

10. CitigrouP 1 583 433 -12.75%

11. mizuHo fiNaNCial 1 426 751 -3.91%

12. lloyds BaNkiNg grouP 1 255 649 191.18%

13. BaNCo saNtaNder 1 220 024 37.76%

14. BaNk of CHiNa 1 167 140 66.03%

15. soCiete geNerale 1 133 684  1.01%

Paribas, което се равнява 
на 1.91 млрд. EUR. От 
2000 г. насам банката е 
вложила 43 млрд. USD 
за придобиване на нови 
активи, включително и за 
активите на белгийската 
Fortis. От 2004 г. досега 
броят на служителите се 
е удвоил и сега възлиза на 
около 200 000 души.

Не само BNP е увеличила 
активите си. Общата сума 
на банковите активи във 
Франция се е увеличил с 
41% до 7.16 трлн. USD за 
последните пет години. 
Освен BNP Paribas още 
четири банки във Франция 
притежават активи над 1 
трлн. USD. Същият е бро-
ят на банките с актив над 
1 трлн. USD, въпреки че 
икономиката на САЩ е пет 
пъти по-голяма. 

Единствената друга бан-
ка в Европа, чиито активи 
надхвърлят брутния вътре-
шен продукт на страната 
си, е испанската Banco 
Santander. По данни на 
Bloomberg BNP Paribas е 
единствената банка в света 
с активи, които надхвърлят 
2 трлн. USD.

Затегнати правила
Строги правила за акти-
вите на банките бяха на-
ложени в Швейцария и 
САЩ. Великобритания 
също  обмисля да прило-
жи този ход. Швейцария 
вече принуди двете от най-
големи си банки - UBS 
и Credit Suisse Group, да 
увеличат двойно капитала 
си, за да спазят базелското 
споразумение. По същия 
начин САЩ забраниха 
придобиванията в банко-
вия сектор, които може да 
доведат до концентрация 
на над 10% от банковите 
активи в страната. Очаква 
се Великобритания също 
в най-кратки срокове да 
принуди банките в стра-
ната да спазват споразу-
мението. Към всичко това 
в момента правителството 
на Великобритания обмис-
ля дали  активите на някои 
от банките не са прекалено 
големи и дали не е необхо-
димо разделянето им.

Точно на другия полюс 
са Франция и Германия. 
Лидерите в ЕС положиха 
сериозни усилия да отсла-
бят регулациите, предло-

жени от Базелския комитет 
по банков надзор през 2009 
г. Като доводи те изтъкна-
ха опасенията, че техни-
те банки и икономиките 
няма да може да понесат 
тежестта на по-строгите 
банкови правила. 

Базелският комитет взе 
под внимание доводите 
им и смекчи капиталовите 
и ликвидните изисквания 
за банките. Също така бе-
ше даден срок близо едно 

десетилетие, през който те 
да успеят да започнат да 
спазват общите правила. 
През юли 2009 г. Базелски-
ят комитет вдигна до 7% 
капиталовата адекватност 
на банките от предишните 
2%. Отделни държави, ако 
преценят, може да увели-
чат този показател.

Различен аршин
Сравнението между раз-
личните банки в света е 

доста трудно, тъй като 
различните държави при-
лагат различни счетовод-
ни стандарти, отбелязва 
Bloomberg. От данните за 
активите (виж таблицата) 
става ясно, че в Топ 15 
на банките по света три 
са от Азия, четири са от 
Великобритания, три от 
САЩ, три са от Франция, 
една от Германия и една от 
Испания.

Георги Георгиев

7.16 
▶ трлн. USD е общата 
сума на банковите 
активи във Франция. За 
последните пет години 
те са се увеличили с 41%
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Брой на легални български 
емигранти в страни от ЕС

Източник: EUROSTAT

Особености 
на европейската 
професионална 
мобилност
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Ако планирате да работите 
в страна от Европейския 
съюз, трябва да знаете, 
че до 2014 г. България и 
Румъния не се вписват на-
пълно в “чистия” европей-
ски принцип за свободна 
професионална мобил-
ност. Именно след четири 
години изтича максимал-
ният 7-годишен преходен 
период, в който по избор 
страните от общността, 
Швейцария, Норвегия и 
Исландия може  да нала-
гат ограничен достъп до 
трудовия си пазар. Въпре-
ки предпазната провизия 
все пак общо 16 държави 
решиха да либерализират 
напълно националните си 
икономически простран-
ства и за гражданите на 

новоприетите членки. 
За да не изпаднете в си-

туация, подобна на тази 
около френския скандал с 
принудителното експулси-
ране обаче, трябва да знае-
те, че има 13 други страни, 
в които установяването с 
цел работа изисква спе-
циални административни 

Свободното движение с цел работа в ЕС 
ще е ограничено за българите до 2014 г.

процедури. 

пребиваване
На първо място, трябва да 
се разграничат двата типа 
мобилност - движение с 
цел пребиваване и с цел 
работа. По закон във всяка 
членка от съюза имате мак-
симум 3 месеца на напълно 
свободно и чисто “туристи-
ческо” пребиваване - само 
с лична карта или паспорт. 
След това обаче, ако пла-
нирате да се установите 
или удължите престоя си 
в съответната държава, е 
необходимо издаването на 
разрешение за временно 
или постоянно пребиваване 
или разрешение за устано-
вяване. Трябва да го напра-
вите независимо от това 

Марина Узунова
marina.uzunova@pari.bg

дали смятате да работите 
в страната, да живеете при 
роднина, приятел или пък 
изцяло самостоятелно. 

Процедурите в различни-
те членки от съюза, както 
в Швейцария, Норвегия и 
Исландия, с които Европей-
ският съюз има споразуме-
ние за свободно движение, 
варират, но задължително 
включват регистрация в 
националния регистър на 
населението, заявка за ад-
ресна регистрация и де-
кларация за разполагане 
с необходимия финансов 
ресурс или доход, така че 
да не натоварвате местна-
та социалноосигурителна 
система. Например Мал-
та изисква доказателство 
за разполагане с капитал 

различните страни, но ка-
то правило включват из-
искване за предварител-
но сключен и подписан с 
местен работодател трудов 
договор. В Норвегия на-
пример има допълнителна 
разпоредба заетостта да е 
на пълен работен ден. От-
там нататък задължението 
за депозиране на молба-
та за издаване на трудово 
разрешение обикновено е 
на работодателя. Това не 
означава обаче, че ще го 
получите. 

Една от целта на пре-
ходните договорености е 
да удължат срока, в който 
местните работници имат 
предимство пред новопри-
съединилите се. В Холан-
дия например разрешение 
за трудова дейност ще ви се 
издаде единствено, когато 
има недостиг на работещи 
в страната или пък работо-
дателят докаже, че ви пред-
лага нормални условия на 
работа и жилище. Така че, 

от поне 349 406 EUR или 
годишен доход от 23 293 
EUR. Швейцария пък има 
годишна краткосрочна и 
дългосрочна квота на ими-
грантите, която за българи-
те и румънците през 2009 
г. е била съответно 6355 и 
684 души. 

ограничения
При планове за професи-
онална заетост трябва да 
имате предвид, че извън 
13-те отворили трудовия си 
пазар държави ще трябва 
да се съобразите с преход-
ните ограничителни усло-
вия. Това означава, че за 
да се трудите в останалите 
16 страни, имате нужда от 
разрешение за работа. То се 
издава независимо от раз-
решението за пребиваване 
или установяване, което 
така или иначе ще трябва 
да си набавите при престой 
над 3 месеца. 

Детайлите по ограни-
ченията също варират в 
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Tрудовият пазар 
у нас се предпочита 
най-много от 
поляците

Основният емиграционен 
поток на България е насочен 
към Германия, показват по-
следните актуални данни на 
Eurostat. През 2008 г. страна-
та е приютила 15 864 бълга-
ри. След Германия най-мно-
го българи са заминали за 
Испания, Австрия, Италия 
и Холандия със съответно 
1276, 1121, 611 и 538 души 
(виж графиката). 

Стимули
Интересното е, че страните, 
към които се ориентират 
най-вече българските граж-
дани, не са държави със 
свободен достъп. Единстве-
но Испания прави изключе-
ние. Обяснението се крие 
във факта, че много от тях 
имат допълнителни облек-
чителни условия. Например 
Германия е освободила тру-
довия си пазар за българи, 
които са завършили висше 
образование и решат да 
продължат професионална-
та си реализация в страната. 
Към българските висшисти 
пък, които са се дипломи-
рали в друга държава, не 
се прилага “пазарен тест”. 
Тоест доказването, че ня-
ма местен кандидат, съот-
ветстващ на длъжностната 
характеристика. Германия 
е една от най-предпочита-
ните от българските кан-

Най-много българи 
емигрират в Германия

дидат-висшисти страни. Те 
са и най-многобройните 
чуждестранни студенти там 
след китайските. Австрия, 
Италия и Холандия са отво-
рили напълно или са улес-
нили достъпа до трудовия 
си пазар при някои сектори, 
в които традиционно бъл-
гарите са активни. Напри-
мер  строителство, сезонна 
работа, селско стопанство, 
домакинска работа и гледа-
не на хора и туристически 
сектор. 

Чуждестранно 
присъствие
Друга интересна тенденция 
е, че емиграционният поток 
не е двустранен. По послед-
ните данни на Европейска-
та комисия най-засилено 
чуждестранно присъствие 
в България има от Полша. 
През 2007 г. в страната ни 
са работили на трудов до-
говор 625 поляци. Следват 
ги гърците (504), румънци-
те (359), германците (341), 
чехите (191) и англичаните 
(185). Страната ни е наела 
и много италианци (161), 
унгарци (121) и словаци 
(105). По отношение на са-
моосигуряващите се обаче 
най-предприемчиви у нас 
са гърците (496), итали-
анците (190), англичаните 
(185), германците (158), че-
хите (138) и поляците (68). 
Общият брой на наетите на 
трудов договор чужденци е 
бил 3168 срещу 1602 само-
осигуряващи се.

Марина Узунова

16 
▶ са държавите, 
които прилагат 
преходни 
ограничения 
спрямо достъпа до 
трудовия си пазар 
към българите 

3 
▶ месеца е 
максималният период 
за пребиваване в 
Европейския съюз, 
Швейцария, Норвегия  и 
Исландия само с лична 
карта или паспорт

за да получи разрешение за 
назначаването ви, работода-
телят трябва да докаже, че 
е положил всички усилия 
за намирането на кадър, 
съответстващ на длъжност-
ната характеристика, от 
френския или малтийския 
трудов пазар например. 
Освен това властите ще 
преценят дали условията 
и възнаграждението, които 
сте си намерили, ще са дос-
татъчни, за да се издържате 
сами. 

бърз коридор
За да намалят дефицита 
си на кадри в определени 
сектори, някои държави са 
въвели опростени проце-
дури и намалени срокове 
за получаване на разреше-
ние за работа. Това са Бел-
гия, Германия, Франция, 
Италия, Люксембург, Хо-
ландия, Австрия и Вели-
кобритания. Например в 
Люксембург набавянето на 
документа е по-лесно, кога-

то сте си намерили работа в 
селското стопанство, лозар-
ството или хотелиерството 
и ресторантьорството. Не 
липсват и страни, в които 
ограниченията за опреде-
лени сектори са напълно 
премахнати. В Италия бъл-
гарите нямат нужда от из-
карване на разрешително 
за работа, а работодателят 
няма право да търси пре-
ференциално на местния 
трудов пазар, когато ста-
ва въпрос за земеделие, 
хотелиерство и туризъм, 
домакинска работа, гледа-
не на хора, строителство, 
металургия, ръководна и 
висококвалифицирана или 
сезонна работа. Във Фран-
ция пък ограничението за 
разпространение на обявата 
за работа първо в страна-
та не важи за позициите 
от списъка на отворените 
длъжности. Важно е да се 
отбележи и че преходни-
те ограничения не важат 
при започване и развиване 

на самостоятелна дейност. 
Тогава обаче пък след из-
вестен период ще трябва 
да докажете, че бизнесът 
ви носи достатъчно, за да се 
издържате и не натоварва-
те националните социални 
фондове. 

повишено внимание
Независимо от ентусиазма 
около принципа за свобод-
но движение в ЕС трябва 
да помните, че има адми-
нистративни изисквания, с 
които трябва да се съобра-
зявате. Във всички случаи 
това важи при намерения 
за пребиваване повече от 
3 месеца или трайно уста-
новяване. А в 16 държави 
допълнителни разпоредби 
има и при извършването на 
трудова дейност. Детайл-
на информация за специ-
фичните условия на всяка 
страна може да намерите 
на европейския портал за 
професионална мобилност 
-  www.ec.europa.eu/eures.

трудовият пазар в Германия е свободен за дипломиралите се там българи. това 
обяснява и големия интерес към страната
▶
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Дискаунтърите „Пени Маркет” 
и „Лидл” отварят нови магазини
Румънският 
антимонополен 
орган разреши 
придобиването на 
„Плюс” от „Лидл”

Дискаунтърът „Пени Мар-
кет” ще открие още 3 ма-
газина до края на годината 
- в Пловдив, Плевен и в 
Дупница. Основният му 
конкурент на Запад, вери-
гата „Лидл”, се очаква да 
открие първите си магази-
ни у нас. Строителството 
на повечето от тях вече е 
приключило. 

50 обекта до края 
 на 2010 г.
„Досега „Пени Маркет” 
има 43 магазина в стра-
ната, а с новите 3 те ще 
станат 46. Възможно е 
да отворим и други два 
магазина, чието строител-
ство приключва”, съобщи 
маркетинг мениджърът на 
дискаунт веригата Ми-
рослава Георгиева. Тя 
обясни, че плановете на 
компанията са включвали 
през тази година броят 
на магазините да достиг-
не 50. Така те ще бъдат 
почти изпълнени. Към 
момента в „Пени Маркет” 
работят около 900 души. 
Експанзията на верига-
та обаче ще продължи и 
през следващата година. 
Тогава се очаква да бъдат 
открити още 25-26 мага-
зина. 

Стратегията на дискаун-
търа е такава, че площта 
на магазините му е 800-
1000 кв. м и имат собстве-

ни паркинги. Освен това 
веригата се позиционира 
в градове с над 10 000 жи-
тели. Второ, магазините 
на „Пени” са на главни 
улици, на които има жи-
лищни сгради, така че да 

е удобно за пазаруване. 
Третото условие дали ще 
бъде открит магазин на 
дадено място зависи от 
цената на парцела, защото 
веригата сама строи ма-
газините си. Това обясни 

за в. „Пари” управителят 
на „Пени Маркет” в Бъл-
гария Васил Фечко. „От 
съществуващите досега 
43 магазина само 4-5 са 
наети”, каза Мирослава 
Георгиева. 

Началото -
преди Коледа
„Лидл” ще открие първи-
те си няколко магазина в 
страната преди Коледа. 
Засега веригата планира 
да отвори свои магазини 

Потребителите 
очакват, че ще могат 
да спестяват средства 
през следващите 12 
месеца

Потребителите в Бълга-
рия нямат намерение да 
правят разходи за покупка 
на кола, построяване на 
жилища или ремонт през 
следващите 12 месеца. То-
ва показва проучване на 
Националния статистиче-
ски институт. 

Потребителите у нас са 
притеснени, че през по-

следната година цените у 
нас са се повишавали, и то 
със значително темпо. Ин-
флационните очаквания на 
българите остават. Докато 
кризата в Западна Евро-
па се смята за отминала, 
нагласите на българите са 
съвсем различни. Преобла-
дават предвижданията, че 
съкращенията на персонал 
ще продължат, но с по-уме-
рено темпо. 

Стабилен семеен 
бюджет
Въпреки по-скоро негатив-
ните си очаквания за следва-

щата година потребителите 
у нас отчитат положителна 
промяна при семейните си 
бюджети. „Очакванията на 
потребителите в селата са 
тя да продължи и през след-
ващите дванадесет месеца 
за разлика от потребителите 
в градовете, които са малко 
по-песимистично настрое-
ни в сравнение с юли тази 
година”, пише в анализа на 
НСИ. Настоящата икономи-
ческа ситуация в страната 
продължава да се оценя-
ва от по-голямата част от 
потребителите като небла-
гоприятна за спестяване, 

отчитат от статистиката. 
Очакванията на потреби-
телите са икономическите 
условия за спестяване поне 
малко да се подобрят през 
следващите дванадесет ме-
сеца. 

Като цяло оценката на по-
требителите за настоящото 
развитие на икономическа-
та ситуация в страната се 
подобрява. Мненията и на 
потребителите в градовете, 
и на тези в селата остават 
умерено положителни. По-
позитивни са и очакванията 
на населението в селата 
за следващите дванадесет 
месеца. 

Доверието  
на купувачите
През октомври 2010 г. общи-
ят показател на доверие на 
потребителите се повишава 
с 3 пункта спрямо юлското 
си равнище, което се дължи 
както на повишаване на до-
верието сред населението в 
градовете (с 1.9 пункта), така 
и сред населението в селата 
(с 5.6 пункта).  

Раздвижване
Българите 
почнаха да 
харчат от 
влоговете си

Българите са изтеглили 
25 млн. лв. от банковите 
си сметки през септември, 
показват данните на БНБ. 

▶

Към края на третото три-
месечие на тази година 
депозитите на граждани-
те достигат 26.7 млрд. лв. 
Според някои анализатори 
тегленето на парите от 
влоговете може да раздви-
жи потреблението у нас. 
Това обаче не е сигурно, 
защото според изследва-
не на Световната банка, 

представено преди някол-
ко месеца, 77 % от българ-
ските домакинства нямат 
никакви спестявания. 
Всеки четвърти или пети 
българин има кредити или 
други дългове, но не и пари 
настрана. 36% смятат, че 
са силно засегнати от кри-
зата, без да имат каквито 
и да е заделени пари.

„Лидл” откри преди месец своя логистичен център, а през декември ще отвори и първите си магазини у нас
 СНимКа мариНа аНгелоВа

▶

Покупката на кола и дом 
остава нежелана в кризата

Българите очакват, че ще могат да закътат някой 
лев през следващата година
▶

в 25 общини. 4 магазина 
ще има в София, другите 
ще са в Пловдив, Варна, 
Стара Загора, Ловеч, Па-
зарджик, Кърджали, Мон-
тана и др. Стратегията 
за експанзия на „Лидл” 
се различава от тази на 
„Пени”, които залагат на 
откриване на магазини 
в по-малките градове. 
„Още е рано да се каже 
дали тяхната или нашата 
стратегия е по-правилна, 
защото ние все още не 
сме продали нито един 
продукт”, обясни управи-
телят на „Лидл България” 
Милена Драгийска-Ден-
чева. Подобно на „Пени” 
и „Лидл”, преди да започ-
не с откриването на мага-
зините си, отвори първо 
логистичната си база край 
Елин Пелин. 

разрешение
и в румъния
В началото на минала-
та седмица румънската 
държавна институция за 
защита на конкуренцията 
одобри придобиването на 
веригата магазини „Плюс” 
от  „Лидл”. Месец по-рано 
българският антимонопо-
лен орган също даде зеле-
на светлина за сделката. В 
България „Плюс” има 23 
магазина. След като два-
та антимонополни органа 
разрешиха придобиване-
то, може да се финализира 
сключеният договор за 
покупко-продажбата. Така 
„Лидл” ще поеме целия 
бизнес на „Плюс” в Румъ-
ния и България. 

Красимира янева



Потреблението на бълга-
рите все още остава мно-
го по-свито в сравнение 
с времето преди кризата. 
Търговците прилагат какви 
ли не маркетингови трико-
ве, за да повишат интереса 
на клиентите и да ги на-
карат да купуват точно от 
техните магазини и точно 
техните стоки. Един от 
начините за увеличаване на 
продажбите са промоции-
те. През тази година почти 
постоянно има акции за 
намаления, а тези за дрехи 
и обувки стигат понякога 
до 70%. 

„Промоциите повишават 
продажбите на стоките със 
70-80%”, съобщи Рая По-
пова от УС на Българската 
ритейл асоциация. Според 
нея през тази година тър-
говците са станали по-ак-
тивни в предлагането на 
специални намаления за 
клиентите. Интересът обаче 
зависи от това каква точно е 
стоката. Според собствени-
ците на магазини не можело 
да се каже, че има по-голям 
интерес към най-евтините 
продукти от една промоци-
онална брошура. 

Намаление  
за оцеляване
Според Васил Райчев от 
Hot Spot предлагането на 
промоции е жизненоваж-
но за търговците. Особено 
сега, когато портфейлът на 
българина рязко е изтънял. 
Само така те можели да 
имат обороти и да оцелеят 
в кризата. Откриването на 
нови магазини в моловете 
не е оправдало очакванията 
на търговците. Наематели-
те на магазини в големи-
те търговски центрове са 
доволни и щастливи, ако 
успеят да си покрият раз-
ходите и излязат на нула. 
Това обясни председате-
лят на Българската ритейл 
асоциация и собственик на 
магазините за играчки „Хи-
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Промоциите - спасителният 
пояс на търговците
Благодарение на отстъпките продажбите се качват 
в магазините с до 80%

 Притежателите на клиентски карти генерират до 18% от приходите на веригите снимка боби тошев▶

поленд” Мариан Колев.
„С промоциите в нашите 

магазини се стремим да 
увеличим продажбите 4 
пъти. Ако промоцията съв-
пада и с телевизионна кам-
пания, ръстът в продажбите 
обикновено е поне 10 пъти 
по-голям”, каза Колев. 

Той обясни, че на всеки 
две седмици излизат бро-
шури със стоките, които 
са в промоция. Те обик-
новено са 80-100 стоки, 
предназначени за деца 
от различни възрасти. 
Отделно от стандартни-
те брошури с намаления 

има специални промоции 
- за Коледа, 1 юни и 15 
септември. 

Промоциите се оказват 
спасителният пояс за търгов- 
ците в кризата. От ритейл 
асоциацията отчитат, че 
има много малко затворени 
магазини през тази година, 
която е най-тежка от нача-
лото на кризата. 

Клиентските карти
Оказва се обаче, че при-
тежателите на клиентски 
карти, за които се смята, 
че са постоянни клиенти, 
носят по-малко приходи 

от очакваното. 
„Приходите от клиен-

тите с карти са между 15 
и 18%. Говорил съм с ко-
леги, които продават хра-
ни и електроника. При 
тях процентът е същият”, 
обясни Мариан Колев. Той 
призна, че очакванията 
му са били, че собстве-
ниците на такива карти 
ще генерират между 30 и 
40% от оборотите, но те 
не са се оправдали. Според 
Колев у нас издаването на 
клиентски карти е лес-
но, защото магазините се 
стремят да привличат и 

да задържат лоялните си 
клиенти. Собственици на 
карти за отстъпки от него-
вите магазини понякога ги 
губели по 5 пъти в година-
та и винаги от магазина им 
издавали нови. 

Според търговците ма-
газините ще продължат да 
издават клиентските карти 
с надежда притежателите 
им да генерират по-големи 
приходи. 

Освен големи отстъпки 
търговците предлагат и 
промоции от типа „плати 
1, вземи 2”. Те ще същест-
вуват, докато собственици-

те на търговските вериги 
се стремят да оцелеят и да 
запазят броя на обектите 
си, смятат от бранша.

Докато все още в тунела 
не се вижда ясна светли-
на, че икономиката излиза 
от кризата, потребителите 
ще продължават да харчат 
умерено и да си купуват 
стоки, които са им крайно 
необходими. А покупките 
и харченето на пари като 
начин за забавление и те-
рапия ще се завърнат чак 
след 2-3 години. А може 
би и повече.

Красимира янева

Закриваме едни магазини,  
отваряме други

В търговията 
е въпрос на 
преструкту-

риране, на запазва-
не на позициите, но 
и на оцеляване

васил райчев,  
собственик на Hot Spot

Търговците трябва да 
правят промоции, за да 
имат обороти. Нама-
ленията поддържат 
темпото на пазаруване. 
Когато има промоция, 
интересът на клиентите 
към даден магазин или 
стока се увеличава. 
Все още в България 
няма такова нещо като 
свободно харчене на 
пари, както беше преди 
години. 

През тази година сме 
закрили 4 магазина в 

София, Варна, Стара За-
гора и Велико Търново, 
но и сме открили нови 
4. В столицата закрихме 
магазина си на ул. „Граф 
Игнатиев” и открихме в 
мол „Сердика център”. 

Предстои да отворим 
магазин и в мол „Ва-
рна тауърс”, който ще 
отвори в края на месеца. 
В момента в търговията 
е въпрос на преструк-
туриране, на запазване 
на позициите, но и на 
оцеляване.  

Продавачите се раздават,  
битката е жестока

Хората много 
внимават 
какво купу-

ват и на каква цена

рая Попова, 
член на Ус на българската 
ритейл асоциация

През тази година тър-
говците станаха още 
по-активни в предлага-
нето на промоции. Мо-
га да кажа, че търгов- 
ците се раздават. Из-
мислят се всевъзможни 
промоции и намаления, 
които да са полезни за 
клиентите и да ги нака-
рат да си купят опреде-
лена стока. Битката за 
всеки клиент е жестока, 
защото хората много 
внимават какво купуват 
и на каква цена. Средно 
отстъпките са от 20 до 

50%, но често има и 
промоции от типа „пла-
ти 1, вземи 2”. 

Една промоция се 
смята за успешна, 
ако са продадени над 
70-80% от стоките, за 
които се е отнасяла. 
2010 не е по-лесна 
за бранша в сравне-
ние с 2009 г. Имаше 
ниво на закрепване на 
търговията към вяла 
пасивност. За щастие 
затворените обекти са 
малко.   
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Г-н Реформа и неговата 
битка за свобода

След като изигра клю-
чова роля в пазарните 
реформи в Полша, 
Лешек Балцерович 
продължава пътува-
нето си в защита на 
свободния пазар

“Никога няма да се уморя 
да се боря за свободата,” 
често казва Лешек Бал-
церович и видът му по-
твърждава това. Изглежда 
изключително енергичен 
за възрастта си - 63 години. 
Говорим бързо, защото в 
графика му няма празни 
редове. В края на мина-
лата седмица Балцерович 
проведе поредица срещи 
с либерални икономисти 
в България и веднага след 
това отпътува за Молдова. 
“Битката продължава. Опо-
нентите на свободния па-
зар винаги са тук. Ако сме 
пасивни, те ще победят.” 
Така разбира Балцерович 
мисията си днес.

Посланик на пазара
Преди 3 години Лешек Бал-
церович завърши успешно 
мандата си като управител 
на полската централна бан-
ка NBP. Успя да ограничи 
кредитния бум и резултатът 
беше, че през 2009 г. Полша 

се оказа единствената стра-
на в Европейския съюз с 
ръст на икономиката. 

С поста в банката при-
ключи и почти 18-годиш-
ното му пребиваване в ак-
тивната политика. “Това 
ми е достатъчно. Човек не 
трябва да остава в полити-
ката цял живот.” Така казва, 
но действията му донякъде 
опровергават това твър-
дение. 

Откакто напусна банката, 
Балцерович не спира да 
обикаля Европа. Летище, 
полет, среща, университет, 
лекция, журналисти, пак 
летище... И на практика 
продължава да участва в 
политическия живот със 
своите позиции, които ни-
кога не остават незабеля-
зани.  

Защо има лошо 
управление
“Ако имаме лошо управле-
ние, това е, защото няма 
достатъчно хора, на които 
им пука. И тогава попу-
листите печелят. Правител-
ствата винаги са под натиск 
от някои групи да харчат 
повече пари и да въведат ня-
какви регулации”, накратко 
описва Балцерович това, 
което го предизвиква. 

В момента ръководи не-
правителствената органи-

Визитка
Кой е 
Лешек 
Балцерович

Роден е на 19 яну-
ари 1947 г. в Липно, 
Централна Полша.

През 1970 г. 
завършва с отли-
чие факултета по 
чужда търговия в 
Централното учи-
лище за планиране и 
статистика (днес 
Warsaw School of 
Economics).

Два пъти е вицепре-
миер и министър на 
финансите на Полша 
- първия път от сеп-
тември 1989 до август 
1991 и втория път от 
октомври 1997 до юни 
2000 г.

Проведените от 
него радикални пазар-
ни реформи стават 
известни като “План 
Балцерович”.

В продължение на 
5 години е лидер на 
десноцентристката 
партия “Съюз на сво-
бодата” между 1995 и 
2000 г.

През 2000 г. заста-
ва начело на полската 
централна банка със  
7-годишен мандат.

Днес е председател 
на неправителстве-
ната организация 
“Форум за гражданско 
развитие”.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Пенсионната реформа е неизбежна, въпрос 
на време. Някои правителства я направиха 
по-рано. Ние започнахме през 1998 г., Германия 

също увеличи възрастта, Франция направи същото 
въпреки протестите. Това е математика - просто 
трябва да бъде направено. Най-важно е възрастта за 
пенсиониране да бъде повишена, защото продължител-
ността на живота вече е по-дълга. В противен случай 
публичните финанси ще се взривят, ще банкрутират. 
И тогава ще бъде много неприятно за хората. Прави-
телствата обикновено се страхуват, но те трябва 
да изберат какво точно да рискуват. Ако отложиш 
вдигането на възрастта за пенсиониране, тогава ще 
имаш все по-големи проблеми в публичните финанси и в 
икономиката. И накрая всичко ще се срути и всички ще 
бъдат нещастни. Отлагането на лечението изобщо 
не е добро за пациента. Трябва да се направи диагноза 
на рисковете - кое е по-опасно. И да избереш дългото 
бягане пред късото. Някои хора гледат краткосрочно и 
се сдобиват с повече и повече проблеми.

опонентите на свободата винаги са тук. Ня-
кои хора зависят от държавата, получават субси-
дии. И ако си пасивен, кой ще победи? Тези, които 

вярват в Дядо Коледа в политиката. Битката за развити-
ето никога не спира, никога! Затова се нуждаем от силно 
гражданско общество, което да защитава свободата. То-
ва не е еднократно постигане на нирвана и после да се от-
теглиш. Битката продължава. Моите опоненти са ико-
номистите, които вярват в безплатния обяд. Които ми-
слят, че е достатъчно да стимулираш икономиката с пари 
на данъкоплатците. И хората, които вярват, че държава-
та решава всички проблеми. Наричам го “съветски манта-
литет” - какъвто и да е проблемът, държавата трябва да 
го реши. Това е съветският манталитет, но той същест-
вува дори и на Запад. Ако даваш субсидии, създаваш зависи-
ми групи, които винаги ще те притискат за още и още. За-
това е необходима организирана защита на свободния па-
зар. Без това популистите винаги ще печелят и ще имаме 
периодични катастрофи. Популисти са тези, които искат 
да разширят държавата, а тя е достатъчно голяма вече.

По-късно пенсиониране 
или банкрут

Моите опоненти 
са популистите

Едно към едно

СНИМКА еМИЛИя КОСТАДИНОВА

зация “Форум за граждан-
ско развитие” и се опитва 
да мобилизира обществени 
групи, които да не спират 
борбата за свободен пазар, 
демокрация и законност. 
Използва активно медии-
те и както сам казва, “та-
ка мобилизира хората да 
притискат правителствата 
да взимат правилните ре-
шения”.

Заплахата за 
свободния пазар
“Свободният пазар е под 
натиск навсякъде, дори в 
САЩ. Много хора вярват, 
че регулациите ще доне-
сат сигурност. Обикно-
вено обаче регулациите 
донасят парализа.” И въ-
преки че историята има 
достатъчно примери за 
това, Лешек Балцерович 

продължава да го пов-
таря. 

Описва ситуацията като 
битка - от едната страна 
са привържениците на 
разширяването на дър-
жавата, от другата - на 
свободния пазар. “По-ви-
соките данъци означа-
ват по-малко свобода. Но 
винаги някой оказва на-
тиск за това. Затова и ние 

трябва да оказваме натиск 
и който спечели в тази 
битка, такава ще бъде и 
политиката”, споменава 
за пореден път думата 
“битка” и продължава 
към следващото бойно 
поле. “Отивам в Молдова. 
Там е страхотно - толкова 
много работа имаме да 
свършим.”

Иван бедров
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